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Aika 23.01.2023, klo 17:00 - 21:16

Paikka Kaupungintalo, kaupunginvaltuuston istuntosali / Teams-yhteys

Käsitellyt asiat

§ 1 Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

§ 2 Pöytäkirjan tarkastus

§ 3 Eroilmoitus Kokoomuksen valtuustoryhmästä, Ropponen Juha

§ 4 Eroilmoitus Liike Nyt valtuustoryhmästä, Reponen Anna

§ 5 Eroilmoitus Liike Nyt valtuustoryhmästä, Tarvainen Nea

§ 6 Eroilmoitus Liike Nyt valtuustoryhmästä, Sipilä Arto

§ 7 Ilmoitus uuden valtuustoryhmän perustamisesta, Mikkelin Sitoutumattomat

§ 8 Haukivuoren aluejohtokunta 2021-2025, jäsenten vaihto

§ 9 Haukivuoren aluejohtokunta 2021-2025, puheenjohtajan vaihto

§ 10 Mikkelin kaupungin kotoutumisohjelma 2023-2026

§ 11 Antolainaus-Väliaikaisen rahoituksen myöntäminen Leader-hankkeisiin

§ 12 Ristiinan päiväkodin lisämäärärahaesitys

§ 13 Saimaanportin yhtenäiskoulun kalustaminen

§ 14 Suomenniemen koulun lakkaaminen ja yhdistäminen Ristiinan yhtenäiskouluun

§ 15
Valtuustoaloite tehokkaan ja vaikuttavan energiansäästöohjelman 
aloittamiseksi Mikkelin kaupungin ja sen konsernin toiminnassa

Lisäpykälät

§ 16 Ilmoitus Kokoomuksen Mikkelin valtuustoryhmän muutoksesta

§ 17 Valtuustoaloite koskien omien mobiililaitteiden käyttöä Mikkelin peruskouluissa

§ 18 Valtuustoaloite: Mikkelin liputuskäytännöt

§ 19
Valtuustoaloite: Mikkelin nuorisovaltuustolle myönnetään suora aloitteenteko-
oikeus kaupunginvaltuustossa

§ 20 Valtuustoaloite: Mikkelin kaupungin konserniohjeen päivittäminen

§ 21
Valtuustoaloite Mikkelin lentokentän tulevaisuuden ja rahoituksen 
varmistamisesta toiminnan sopeuttamisen- ja uuden liiketoiminnan avulla

§ 22 Valtuustoaloite: Laajan Mikkelin kaikki kehitystekijät ja vahvuudet esiin 

§ 23
Valtuustoaloite: Mikkeliin tarvitaan uudisrakennus ikääntyvälle väestölle 
vastaamaan kasvavaa palvelutarvetta
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Saapuvilla olleet jäsenet
Oskari Valtola, puheenjohtaja
Laura Hämäläinen, 1. varapuheenjohtaja
Minna Pöntinen, 2. varapuheenjohtaja
Eero Aho
Liisa Ahonen
Paavo Barck, poistui 21:14
Tanja Hartonen
Raimo Heinänen
Marita Hokkanen
Kati Häkkinen
Jukka Härkönen
Katriina Janhunen
Jatta Juhola, poistui 20:39
Sami Järvinen
Markku Kakriainen, varavaltuutettu
Pertti Karhunen
Heli Kauppinen
Jouko Kervinen
Anu M Kokkonen
Tapani Korhonen, varavaltuutettu, saapui 17.45, poistui 18.21, saapui 20.47
Soile Kuitunen, poistui 21:12
Suvi Kähkönen-Valtola
Jarmo Lautamäki
Veli Liikanen
Jussi Marttinen
Olli Miettinen
Sami Nalli
Heikki Nykänen
Jenni Oksanen
Kirsi Olkkonen
Antti Pakarinen
Petri Pekonen
Jukka Pöyry
Pekka Pöyry
Anna Reponen
Juha Ropponen
Risto Rouhiainen
Armi Salo-Oksa
Jani Sensio
Arto Seppälä
Pirjo Siiskonen
Tomi Sikanen
Jaana Strandman
Jarno Strengell
Satu Taavitsainen
Enrique Tessieri, varavaltuutettu
Petri Tikkanen
Hannu Tullinen
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Jarmo Tuunanen, varavaltuutettu, saapui 18:21, poistui 19:55
Pirkko Valtola
Jaana Vartiainen, varavaltuutettu
Juha Vuori
Jaakko Väänänen

Muut saapuvilla olleet
Ari Liikanen, hallintojohtaja, sihteeri
Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja
Anni Lahtinen, nuorisovaltuuston puheenjohtaja
Petri Mattila, henkilöstöjohtaja
Jouni Riihelä, kaupunkikehitysjohtaja
Virpi Siekkinen, sivistysjohtaja
Tiia Tamlander, talousjohtaja
Mikko Tuovinen, viestintäsuunnittelija
Max Mustapää, asiakirjahallintopäällikkö
Merja Peltonen, asianhallintasihteeri

Poissa
Raine Lehkonen
Katriina Noponen
Jenni Tissari
- -
Kokouksessa tauko klo 19.55-20.02

Allekirjoitukset

Oskari Valtola
Puheenjohtaja

Ari Liikanen
Sihteeri
 

Pöytäkirjan tarkastus
Pöytäkirja on tarkastettu ja hyväksytty

 

Petri Pekonen
Pöytäkirjantarkastaja

 

Anna Reponen
Pöytäkirjantarkastaja

Pöytäkirjan nähtävänäolo
Mikkelin kaupungin yleisessä tietoverkossa www.mikkeli.fi
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§ 1
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Kokouskutsu ja esityslista on lähetetty valtuutetuille ja julkaistu kaupungin yleisessä 
tietoverkossa 18.1.2023.

Lisäksi kokouskutsu on julkaistu Mikkelin Kaupunkilehdessä 18.1.2023.

Päätös
Puheenjohtaja totesi, että kokouskutsu on julkaistu Mikkelin kaupungin verkkosivuilla 
18.1.2023 ja Mikkelin kaupunkilehdessä 18.1.2023.

Suoritetussa nimenhuudossa todettiin, että valtuutetut Jenni Tissari, Raine Lehkonen 
ja Katriina Noponen olivat ilmoittaneet esteestä osallistua valtuuston kokoukseen ja 
heidän varajäsenikseen oli kutsuttu Jaana Vartiainen, Enrique Tessieri ja Markku 
Kakriainen.

Todennettiin, että nimenhuudossa oli paikalla 48 varsinaista valtuutettua, 3 
varavaltuutettua ja nuorisovaltuuston puheenjohtaja.

Koska kokouskutsu on julkaistu kuntalain edellyttämällä tavalla kaupungin 
verkkosivuilla ja valtuuston edellyttämällä tavalla valituissa ilmoituslehdissä sekä 
lähetetty vähintään neljä päivää aikaisemmin valtuutetuille, puheenjohtaja totesi 
kokouksen lailliseksi ja päätösvaltaiseksi.
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§ 2
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus

Pöytäkirjantarkastajiksi valitaan valtuutetut Petri Pekonen ja Anna Reponen.
Pöytäkirja tarkastetaan sähköisesti ja on sen jälkeen nähtävänä kaupungin yleisessä 
tietoverkossa.

Päätös
Hyväksyttiin.
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Kaupunginhallitus, § 27,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 3, 23.01.2023

§ 3
Eroilmoitus Kokoomuksen valtuustoryhmästä, Ropponen Juha

MliDno-2021-3076

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 27

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Valtuutettu Juha Ropponen on lähettänyt seuraavan ilmoituksen:

"Eroan Kokoomuksen valtuustoryhmästä ja jatkan valtuutetun luottamustointa 
Mikkelin Sitoutumattomat valtuustoryhmässä tällä päivämäärällä.

Mikkelissä 9.1.2023
Juha Ropponen"

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tietoonsa 
saatetuksi Juha Ropposen ilmoituksen.

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 3

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto merkitsee tietoonsa saatetuksi 
Juha Ropposen ilmoituksen.

Päätös
Merkittiin.
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Kaupunginhallitus, § 26,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 4, 23.01.2023

§ 4
Eroilmoitus Liike Nyt valtuustoryhmästä, Reponen Anna

MliDno-2021-3076

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 26

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Valtuutettu Anna Reponen on lähettänyt seuraavan ilmoituksen:

"Eroan Liike Nyt valtuustoryhmästä ja jatkan valtuutetun luottamustointa Mikkelin 
Sitoutumattomat valtuustoryhmässä tällä päivämäärällä.

Mikkelissä 9.1.2023
Anna Reponen"

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tietoonsa 
saatetuksi Anna Reposen ilmoituksen.

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 4

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto merkitsee tietoonsa saatetuksi 
Anna Reposen ilmoituksen.

Päätös
Merkittiin.
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Kaupunginhallitus, § 28,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 5, 23.01.2023

§ 5
Eroilmoitus Liike Nyt valtuustoryhmästä, Tarvainen Nea

MliDno-2021-3076

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 28

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Varavaltuutettu Nea Tarvainen on lähettänyt seuraavan ilmoituksen:

"Eroan Liike Nyt valtuustoryhmästä. Jatkan toisen varavaltuutetun ja 
tarkastuslautakunnan jäsenen luottamustointa Mikkelin Sitoutumattomat 
valtuustoryhmässä tällä päivämäärällä.

Mikkelissä 9.1.2023
Nea Tarvainen"

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tietoonsa 
saatetuksi Nea Tarvaisen ilmoituksen.

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 5

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto merkitsee tietoonsa saatetuksi 
Nea Tarvaisen ilmoituksen.

Päätös
Merkittiin.
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Kaupunginhallitus, § 29,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 6, 23.01.2023

§ 6
Eroilmoitus Liike Nyt valtuustoryhmästä, Sipilä Arto

MliDno-2021-3076

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 29

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Arto Sipilä on lähettänyt seuraavan ilmoituksen:

"Eroan Liike Nyt valtuustoryhmästä ja jatkan  lupa- ja valvontajaoston sekä kaupungin 
kehityslautakunnan jäsenen luottamustoimia Mikkelin Sitoutumattomat 
valtuustoryhmässä tällä päivämäärällä.

Mikkelissä 9.1.2023
Arto Sipilä"

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tietoonsa 
saatetuksi Arto Sipilän ilmoituksen.

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 6

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto merkitsee tietoonsa saatetuksi 
Arto Sipilän ilmoituksen.

Päätös
Merkittiin.
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Kaupunginhallitus, § 30,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 7, 23.01.2023

§ 7
Ilmoitus uuden valtuustoryhmän perustamisesta, Mikkelin Sitoutumattomat

MliDno-2021-3076

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 30

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Mikkelin kaupungille on toimitettu seuraava ilmoitus:

"Me allekirjoittaneet Mikkelin kaupunginvaltuuston jäsenet ja -varajäsenet 
ilmoitamme käyttävämme MIkkelin kaupungin hallintosäännön § 95 mukaista oikeutta 
perustaa oma valtuustoryhmä jäljellä olevalle valtuustokaudelle 2021 - 2025. 
Valtuustoryhmän nimi on Mikkelin Sitoutumattomat.

Valtuustoryhmän puheenjohtajana toimii valtuutettu Anna Reponen, 
varapuheenjohtajana valtuutettu Juha Ropponen ja ryhmän sihteerinä varavaltuutettu 
Nea Tarvainen.

Mikkelissä 9.1.2023

Anna Reponen, Juha Ropponen, Nea Tarvainen"

Yllä olevan ilmoituksen jälkeen myös varavaltuutettu Arto Sipilä on ilmoitettu 
liittyneen Mikkelin Sitoutumattomat valtuustoryhmän jäseneksi. 

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee ilmoituksen 
Mikkelin Sitoutumattomat valtuustoryhmän perustamisesta tiedoksi.

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 7

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto merkitsee ilmoituksen Mikkelin 
Sitoutumattomat valtuustoryhmän perustamisesta tiedoksi.

Päätös
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Merkittiin.



Mikkeli Pöytäkirja 1/2023 12 ( )78
Kaupunginvaltuusto 23.01.2023

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Mikkelin asianhallintajärjestelmässä

Kaupunginhallitus, § 304,09.08.2021
Kaupunginvaltuusto, § 111,16.08.2021
Haukivuoren aluejohtokunta, § 60,14.12.2022
Kaupunginhallitus, § 10,09.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 8, 23.01.2023

§ 8
Haukivuoren aluejohtokunta 2021-2025, jäsenten vaihto

MliDno-2021-1159

Kaupunginhallitus, 09.08.2021, § 304

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Liitteet
1 Liite Kh Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 3.5.2021
2 Liite Kh Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 18.6.2021

Kuntalain 36 §:ssä säädetään mm.

"Valtuusto voi asettaa alueellisia lautakuntia tai johtokuntia edistämään kunnan osa-
alueen asukkaiden vaikuttamismahdollisuuksia. Valtuusto voi päättää, että alueellisen 
toimielimen jäsenet tai osa jäsenistä valitaan kunnan asianomaisen osa-alueen 
asukkaiden esityksestä."

Kaupungin hallintosäännön 14 §:ssä todetaan:

"Mikkelissä on viisi (5) aluejohtokuntaa, joiden nimet ovat Anttolan, Haukivuoren, 
Mikkelin pitäjän, Ristiinan ja Suomenniemen aluejohtokunta. 
Kaupunkiympäristölautakunnan alaisissa aluejohtokunnissa on seitsemän (7) jäsentä 
ja kolme (3) varajäsentä. Kaupunginvaltuusto valitsee alueen asukkaita kuultuaan 
aluejohtokuntien jäsenet sekä aluejohtokunnan puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan. Valtuusto määrää missä järjestyksessä varajäsenet tulevat 
jäsenten sijaan."

Kuntaliiton yleiskirjeen 8/2021 mukaan

"Vaalikelpoisuus johtokuntaan ja toimikuntaan (kuntalain 74.3 §)

"Johtokuntaan ja toimikuntaan voidaan valita sellainenkin henkilö, joka ei ole 
vaalikelpoinen kunnanhallitukseen ja lautakuntaan. Palvelussuhteesta tai muusta 
asemasta johtuvia rajoituksia ei ole. Myöskään kotikuntavaatimusta ei ole. 
Johtokuntaan ja toimikuntaan valittavalta edellytetään vain 18 vuoden ikää 
valintahetkellä ja että häntä ei ole käräjäoikeuden päätöksellä julistettu 
vajaavaltaiseksi.

Johtokunta vastaa kunnan liikelaitoksen tai muun laitoksen toiminnasta. Toimikunta 
asetetaan usein projektiluonteisia tehtäviä, esimerkiksi rakennushankkeen 
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toteuttamista varten. Näissä tehtävissä vaaditaan usein erityistä asiantuntemusta. 
Esimerkiksi liikelaitoksen johtokuntaan on syytä valita henkilöitä, joilla on kyseisen 
toimialan asiantuntemusta.

Liikelaitoksen, koulun, päiväkodin tai muun vastaavan laitoksen toiminnassa tärkeää 
on myös käyttäjä- ja henkilöstödemokratian toteuttamismahdollisuudet. Johtokunnan 
kokoonpanossa voidaan ottaa huomioon palvelujen käyttäjien ja henkilöstön edustus 
(ks. kuntalain 31.1 §:n 4 kohta)."

Haukivuorella on järjestetty äänestys alueen asukkaille aluejohtokuntaan valittavaksi 
esitettävistä jäsenistä toimikaudelle 2021 - 2025. Äänestyksen perusteella 
Haukivuoren aluejohtokuntaan esitetään seuraavia henkilöitä:

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Mikko Pöyhönen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet kutsumisjärjestyksessä:

1. Jari Ahokas
2. Sanna Saloviin
3. Miro Petäjämäki

Lisäksi aluejohtokunnan puheenjohtajaksi on esitetty Eveliina Naumasta ja 
varapuheenjohtajaksi Eljas Pölhöä. 

Kuntaliiton yleiskirjeessä 8/2021 todetaan seuraavaa:

"Kunnalliset toimielimet

Toimielimiä valittaessa on otettava huomioon tasa-arvolain 4 a §:n 1 momentti:

Valtion komiteoissa, neuvottelukunnissa ja muissa vastaavissa toimielimissä sekä 
kunnallisissa ja kuntien välisen yhteistoiminnan toimielimissä lukuun ottamatta 
kunnanvaltuustoja tulee olla sekä naisia että miehiä kumpiakin vähintään 40 
prosenttia, jollei erityisistä syistä muuta johdu.

Sukupuolikiintiö koskee kaikkia  lukuun ottamatta valtuustoja, jotka kunnan toimielimiä 
valitaan yleisillä vaaleilla. Kunnan toimielimiä ovat kuntalain 30 §:n mukaan valtuuston 
lisäksi

kunnanhallitus ja sen jaostot
lautakunnat tai valiokunnat ja niiden jaostot
johtokunnat ja niiden jaostot sekä
toimikunnat.

Myös valtuuston tilapäisen valiokunnan (kuntalain 35 §) kokoonpanossa on 
huomioitava tasa-arvolain kiintiösäännös. Tilapäisen valiokunnan jäsenten on oltava 
valtuutettuja ja varavaltuutettuja.
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Lain mukaisen sukupuolikiintiön on toteuduttava sekä varsinaisten että varajäsenten 
kohdalla. Sen sijaan laki ei vaadi, että varsinaisen jäsenen ja hänen henkilökohtaisen 
varajäsenensä olisi oltava samaa sukupuolta. Myöskään puheenjohtajistoa vaatimus 
ei erikseen koske.

Sukupuolikiintiöstä voidaan poiketa erityisestä syystä. Erityinen syy voi olla 
esimerkiksi, että jollakin erityisalalla on vain joko nais- tai miespuolisia asiantuntijoita. 
Jos kiintiöstä poiketaan, syy on tarpeen kirjata valintapäätökseen. Erityiset syyt 
oikeuttanevat varsin harvoin poikkeamaan kiintiöstä kunnallisia toimielimiä 
valittaessa. Lähinnä poikkeaminen voinee tulla kysymykseen johtokunnassa ja 
toimikunnassa."

Kuntaliiton lakiosastolta saadun kannanoton mukaan hallintosäännön kirjaus alueen 
asukkaiden esityksestä ei ole riittävä poikkeamisen peruste tasa-arvosta, vaikka esitys 
onkin perustunut alueen asukkainen ja vapaa-ajan asukkaiden äänestykseen. Tämän 
vuoksi alueen asukkaiden esitystä ei voi sellaisenaan hyväksyä. Valinnan tulee 
kuitenkin pohjautua tehtyyn äänestykseen, jolloin aluejohtokunnan jäsenet ja 
varajäsenet tulisi valita seuraavasti: 

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Helena Manninen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet:

1. Jari Ahokas
2. Mikko Pöyhönen 
3. Sanna Saloviin 

Ehdotus
Esittelijä: Timo Halonen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se valitsee Haukivuoren 
aluejohtokuntaan toimikaudeksi 2021-2025 seitsemän (7) varsinaista jäsentä ja kolme 
(3) varajäsentä seuraavasti:

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Helena Manninen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet kutsumisjärjestyksessä:
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1. Jari Ahokas
2. Mikko Pöyhönen 
3. Sanna Saloviin 

Lisäksi kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se valitsee 
puheenjohtajaksi Eveliina Naumasen ja varapuheenjohtajaksi Eljas Pölhön.

Pöytäkirja tämän pykälän osalta tarkastetaan kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 16.08.2021, § 111

Liitteet
1 Liite Kv Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 3.5.2021
2 Liite Kv Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 18.6.2021

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto valitsee Haukivuoren 
aluejohtokuntaan toimikaudeksi 2021-2025 seitsemän (7) varsinaista jäsentä ja kolme 
(3) varajäsentä seuraavasti:

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Helena Manninen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet kutsumisjärjestyksessä:

1. Jari Ahokas
2. Mikko Pöyhönen 
3. Sanna Saloviin 

Lisäksi kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto valitsee puheenjohtajaksi 
Eveliina Naumasen ja varapuheenjohtajaksi Eljas Pölhön.

Päätös
Hyväksyttiin.

Haukivuoren aluejohtokunta, 14.12.2022, § 60

Valmistelijat / lisätiedot:
Eveliina Naumanen, Eljas Pölhö, Elina Vauhkonen
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eveliina.naumanen@hotmail.com, eljaspolho@me.com, elina.vauhkonen@gmail.com

Haukivuoren aluejohtokunnan jäsen (vapaa-ajanasukas) Jukka Ahtiainen pyytää siirtoa 
varajäseneksi henkilökohtaisista syistä. 

Jukka Ahtiaisen tilalle Haukivuoren aluejohtokunnan varsinaiseksi jäseneksi esitetään 
Jari Ahokasta (vapaa-ajanasukas). Ahokas sai vuonna 2021 järjestetyssä 
aluejohtokunnan vaalissa seuraavaksi eniten ääniä ja oli aluejohtokunnan 
ensimmäinen varajäsen.

Ehdotus
Esittelijä: Eveliina Naumanen

Haukivuoren aluejohtokunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että Jukka Ahtiaisen siirtyminen varajäseneksi hyväksytään ja 
tilalle varsinaiseksi jäseneksi hyväksytään Jari Ahokas.

Päätös
Hyväksyttiin. Lisäksi esitettiin kaupunginhallitukselle ja kaupunginvaltuustolle, että 
Jukka Ahtiainen olisi 1. varajäsen.

Kaupunginhallitus, 09.01.2023, § 10

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Jukka Ahtiaisen siirtyminen 
Haukivuoren aluejohtokunnan varajäseneksi hyväksytään ja hänen tilalle varsinaiseksi 
jäseneksi hyväksytään Jari Ahokas jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Lisäksi kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Jukka Ahtiainen olisi 
kutsumisjärjestyksessä 1. varajäsen.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 8

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Jukka Ahtiaisen siirtyminen 
Haukivuoren aluejohtokunnan varajäseneksi hyväksytään ja hänen tilalle varsinaiseksi 
jäseneksi hyväksytään Jari Ahokas jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Lisäksi kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Jukka Ahtiainen olisi 
kutsumisjärjestyksessä 1. varajäsen.

Päätös
Hyväksyttiin.
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Tiedoksi
Haukivuoren aluejohtokunnan jäsen ja varajäsen, luottamushenkilörekisterinhoitaja, 
Meidän IT ja talous Oy/palkanlaskenta
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Kaupunginhallitus, § 304,09.08.2021
Kaupunginvaltuusto, § 111,16.08.2021
Haukivuoren aluejohtokunta, § 61,14.12.2022
Kaupunginhallitus, § 11,09.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 9, 23.01.2023

§ 9
Haukivuoren aluejohtokunta 2021-2025, puheenjohtajan vaihto

MliDno-2021-1159

Kaupunginhallitus, 09.08.2021, § 304

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Liitteet
1 Liite Kh Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 3.5.2021
2 Liite Kh Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 18.6.2021

Kuntalain 36 §:ssä säädetään mm.

"Valtuusto voi asettaa alueellisia lautakuntia tai johtokuntia edistämään kunnan osa-
alueen asukkaiden vaikuttamismahdollisuuksia. Valtuusto voi päättää, että alueellisen 
toimielimen jäsenet tai osa jäsenistä valitaan kunnan asianomaisen osa-alueen 
asukkaiden esityksestä."

Kaupungin hallintosäännön 14 §:ssä todetaan:

"Mikkelissä on viisi (5) aluejohtokuntaa, joiden nimet ovat Anttolan, Haukivuoren, 
Mikkelin pitäjän, Ristiinan ja Suomenniemen aluejohtokunta. 
Kaupunkiympäristölautakunnan alaisissa aluejohtokunnissa on seitsemän (7) jäsentä 
ja kolme (3) varajäsentä. Kaupunginvaltuusto valitsee alueen asukkaita kuultuaan 
aluejohtokuntien jäsenet sekä aluejohtokunnan puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan. Valtuusto määrää missä järjestyksessä varajäsenet tulevat 
jäsenten sijaan."

Kuntaliiton yleiskirjeen 8/2021 mukaan

"Vaalikelpoisuus johtokuntaan ja toimikuntaan (kuntalain 74.3 §)

"Johtokuntaan ja toimikuntaan voidaan valita sellainenkin henkilö, joka ei ole 
vaalikelpoinen kunnanhallitukseen ja lautakuntaan. Palvelussuhteesta tai muusta 
asemasta johtuvia rajoituksia ei ole. Myöskään kotikuntavaatimusta ei ole. 
Johtokuntaan ja toimikuntaan valittavalta edellytetään vain 18 vuoden ikää 
valintahetkellä ja että häntä ei ole käräjäoikeuden päätöksellä julistettu 
vajaavaltaiseksi.

Johtokunta vastaa kunnan liikelaitoksen tai muun laitoksen toiminnasta. Toimikunta 
asetetaan usein projektiluonteisia tehtäviä, esimerkiksi rakennushankkeen 
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toteuttamista varten. Näissä tehtävissä vaaditaan usein erityistä asiantuntemusta. 
Esimerkiksi liikelaitoksen johtokuntaan on syytä valita henkilöitä, joilla on kyseisen 
toimialan asiantuntemusta.

Liikelaitoksen, koulun, päiväkodin tai muun vastaavan laitoksen toiminnassa tärkeää 
on myös käyttäjä- ja henkilöstödemokratian toteuttamismahdollisuudet. Johtokunnan 
kokoonpanossa voidaan ottaa huomioon palvelujen käyttäjien ja henkilöstön edustus 
(ks. kuntalain 31.1 §:n 4 kohta)."

Haukivuorella on järjestetty äänestys alueen asukkaille aluejohtokuntaan valittavaksi 
esitettävistä jäsenistä toimikaudelle 2021 - 2025. Äänestyksen perusteella 
Haukivuoren aluejohtokuntaan esitetään seuraavia henkilöitä:

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Mikko Pöyhönen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet kutsumisjärjestyksessä:

1. Jari Ahokas
2. Sanna Saloviin
3. Miro Petäjämäki

Lisäksi aluejohtokunnan puheenjohtajaksi on esitetty Eveliina Naumasta ja 
varapuheenjohtajaksi Eljas Pölhöä. 

Kuntaliiton yleiskirjeessä 8/2021 todetaan seuraavaa:

"Kunnalliset toimielimet

Toimielimiä valittaessa on otettava huomioon tasa-arvolain 4 a §:n 1 momentti:

Valtion komiteoissa, neuvottelukunnissa ja muissa vastaavissa toimielimissä sekä 
kunnallisissa ja kuntien välisen yhteistoiminnan toimielimissä lukuun ottamatta 
kunnanvaltuustoja tulee olla sekä naisia että miehiä kumpiakin vähintään 40 
prosenttia, jollei erityisistä syistä muuta johdu.

Sukupuolikiintiö koskee kaikkia  lukuun ottamatta valtuustoja, jotka kunnan toimielimiä 
valitaan yleisillä vaaleilla. Kunnan toimielimiä ovat kuntalain 30 §:n mukaan valtuuston 
lisäksi

kunnanhallitus ja sen jaostot
lautakunnat tai valiokunnat ja niiden jaostot
johtokunnat ja niiden jaostot sekä
toimikunnat.

Myös valtuuston tilapäisen valiokunnan (kuntalain 35 §) kokoonpanossa on 
huomioitava tasa-arvolain kiintiösäännös. Tilapäisen valiokunnan jäsenten on oltava 
valtuutettuja ja varavaltuutettuja.
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Lain mukaisen sukupuolikiintiön on toteuduttava sekä varsinaisten että varajäsenten 
kohdalla. Sen sijaan laki ei vaadi, että varsinaisen jäsenen ja hänen henkilökohtaisen 
varajäsenensä olisi oltava samaa sukupuolta. Myöskään puheenjohtajistoa vaatimus 
ei erikseen koske.

Sukupuolikiintiöstä voidaan poiketa erityisestä syystä. Erityinen syy voi olla 
esimerkiksi, että jollakin erityisalalla on vain joko nais- tai miespuolisia asiantuntijoita. 
Jos kiintiöstä poiketaan, syy on tarpeen kirjata valintapäätökseen. Erityiset syyt 
oikeuttanevat varsin harvoin poikkeamaan kiintiöstä kunnallisia toimielimiä 
valittaessa. Lähinnä poikkeaminen voinee tulla kysymykseen johtokunnassa ja 
toimikunnassa."

Kuntaliiton lakiosastolta saadun kannanoton mukaan hallintosäännön kirjaus alueen 
asukkaiden esityksestä ei ole riittävä poikkeamisen peruste tasa-arvosta, vaikka esitys 
onkin perustunut alueen asukkainen ja vapaa-ajan asukkaiden äänestykseen. Tämän 
vuoksi alueen asukkaiden esitystä ei voi sellaisenaan hyväksyä. Valinnan tulee 
kuitenkin pohjautua tehtyyn äänestykseen, jolloin aluejohtokunnan jäsenet ja 
varajäsenet tulisi valita seuraavasti: 

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Helena Manninen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet:

1. Jari Ahokas
2. Mikko Pöyhönen 
3. Sanna Saloviin 

Ehdotus
Esittelijä: Timo Halonen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se valitsee Haukivuoren 
aluejohtokuntaan toimikaudeksi 2021-2025 seitsemän (7) varsinaista jäsentä ja kolme 
(3) varajäsentä seuraavasti:

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Helena Manninen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet kutsumisjärjestyksessä:
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1. Jari Ahokas
2. Mikko Pöyhönen 
3. Sanna Saloviin 

Lisäksi kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se valitsee 
puheenjohtajaksi Eveliina Naumasen ja varapuheenjohtajaksi Eljas Pölhön.

Pöytäkirja tämän pykälän osalta tarkastetaan kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 16.08.2021, § 111

Liitteet
1 Liite Kv Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 3.5.2021
2 Liite Kv Haukivuoren aluejohtokunnan vaalitoimikunta 18.6.2021

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto valitsee Haukivuoren 
aluejohtokuntaan toimikaudeksi 2021-2025 seitsemän (7) varsinaista jäsentä ja kolme 
(3) varajäsentä seuraavasti:

Varsinaiset jäsenet:

1. Eveliina Naumanen
2. Eljas Pölhö
3. Elina Vauhkonen
4. Amir Turkanovic
5. Jukka Ahtiainen
6. Helena Manninen
7. Joel Moilanen

Varajäsenet kutsumisjärjestyksessä:

1. Jari Ahokas
2. Mikko Pöyhönen 
3. Sanna Saloviin 

Lisäksi kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto valitsee puheenjohtajaksi 
Eveliina Naumasen ja varapuheenjohtajaksi Eljas Pölhön.

Päätös
Hyväksyttiin.

Haukivuoren aluejohtokunta, 14.12.2022, § 61

Valmistelijat / lisätiedot:
Eveliina Naumanen, Eljas Pölhö, Elina Vauhkonen
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eveliina.naumanen@hotmail.com, eljaspolho@me.com, elina.vauhkonen@gmail.com

Nykyinen puheenjohtaja Eveliina Naumanen on pyytänyt eroa Haukivuoren 
aluejohtokunnan puheenjohtajuudesta 1.1.2023 alkaen Mikkelin 
kaupunginhallitukselta.

Uudeksi Haukivuoren aluejohtokunnan puheenjohtajaksi esitetään Jari Ahokasta 
1.1.2023 alkaen.

Ehdotus
Esittelijä: Eljas Pölhö

Haukivuoren aluejohtokunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että Eveliina Naumaselle myönnetään ero puheenjohtajan 
toimesta ja uudeksi puheenjohtajaksi valitaan Jari Ahokas.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginhallitus, 09.01.2023, § 11

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Eveliina Naumaselle 
myönnetään hänen pyytämänsä ero Haukivuoren aluejohtokunnan puheenjohtajan 
toimesta ja uudeksi puheenjohtajaksi valitaan Jari Ahokas jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 9

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Eveliina Naumaselle 
myönnetään hänen pyytämänsä ero Haukivuoren aluejohtokunnan puheenjohtajan 
toimesta ja uudeksi puheenjohtajaksi valitaan Jari Ahokas jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi.

Päätös
Hyväksyttiin.

Tiedoksi
Eropyynnön jättänyt, valittu puheenjohtaja, luottamushenkilörekisterinhoitaja, Meidän 
IT ja talous Oy/palkanlaskenta
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Kaupunginhallitus, § 32,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 10, 23.01.2023

§ 10
Mikkelin kaupungin kotoutumisohjelma 2023-2026

MliDno-2023-234

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 32

Valmistelijat / lisätiedot:
Ari Liikanen
ari.liikanen@mikkeli.fi
hallintojohtaja

Kunnan kotoutumistyötä ohjaa laki kotoutumisen edistämisestä (1386/2010: 
kotoutumislaki). Kotouttamislain tavoitteena on tukea ja edistää kotoutumista sekä 
maahanmuuttajien mahdollisuutta osallistua aktiivisesti suomalaisen yhteiskunnan 
toimintaan. Lisäksi lain tarkoituksena on edistää tasa-arvoa ja yhdenvertaisuutta sekä 
myönteistä vuorovaikutusta eri väestöryhmien kesken. On tärkeää myös huomioida 
maahanmuuttajien kotoutuminen yksilöllisenä prosessina, jolloin ymmärrystä ja tietoa 
alueen kotoutujista tarvitaan. Kotouttamisohjelmassa on keskeistä tavoitteet ja niiden 
toteutuminen ja se toimii työvälineenä sekä toimijoille että maahanmuuttajille. 
Tavoitteina ovat kielitaito, työllistyminen, yhdenvertaisuus ja peruspalveluiden 
turvaaminen, maahanmuuttajien aktiivisuus sekä tulkkipalveluiden takaaminen. 
Tavoitteiden toteutuminen merkitsee kaupungin kaikkien palvelualueiden sekä 
muiden tahojen panosta kotouttamistyöhön.

Etelä-Savon sosiaali- ja terveyspalveluiden kuntayhtymän perustamisen yhteydessä 
vastuu kiintiöpakolaisten ja turvapaikanhakijoiden asioista siirrettiin kunnilta 
kuntayhtymälle. Soteuudistuksessa kotoutumisen edistämisen vastuuta ei siirretty 
hyvinvointialueille vaan se on edelleen kunnilla kotouttamislain mukaisesti. 
Hyvinvointialue tukee kotoutumista sosiaalipalvelujen ja terveydenhuollon toimin. 
Hyvinvointialueella on rooli yhteistyörakenteissa alueen kuntien ja muiden toimijoiden 
kanssa pakolaisten vastaanottoon liittyen sekä palvelujen varautumiseksi ja 
yhteensovittamiseksi. Kunnan on kuultava hyvinvointialuetta ennen pakolaisten 
kuntaan osoittamista, jos henkilöillä on ilmeisiä sosiaali- ja terveydenhuollon 
palvelujen tarpeita. Hyvinvointialue osallistuu saapumiseen, jos vastaanotettavalla on 
sote-tarpeita ja järjestää asumisen palveluja, jos vastaanotettavalla on 
palveluasumisen tarpeita. Hyvinvointialue vastaa alaikäisten ilman huoltajaa tulevien 
asumisen järjestämisestä  ja palveluista. Tämän uudistuksen johdosta tulee kaupungin 
kotouttamisohjelmaa päivittää (hyväksytty kaupunginvaltuustossa 13.6.2016 § 80). 

Kotouttamistyön ensimmäinen lähtökohta on kaupungin resurssien varmistaminen 
maahanmuuttokoordinaattorin viran täyttämisellä. Kyseisen viran kautta 
huolehditaan muut resurssitarpeet sekä jo olemassa olevat mahdollisuudet. Kunnan 
on huolehdittava siitä, että kunnan palvelut soveltuvat myös maahanmuuttajille. 
Lisäksi myös siitä, että maahanmuuttajille tässä laissa tarkoitetut toimenpiteet ja 
palvelut järjestetään sisällöltään ja laajuudeltaan sellaisina kuin kunnassa esiintyvä 
tarve edellyttää. Paikallisten viranomaisten on kehitettävä kotouttamista monialaisena 
yhteistyönä. Yhteistyöhön osallistuvat kunta, työ- ja elinkeinotoimisto, hyvinvointialue, 
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Kansaneläkelaitos ja poliisi sekä kotoutumista edistäviä toimenpiteitä ja palveluja 
järjestävät järjestöt, yhdistykset ja yhteisöt.

Mikkelin kaupungin kotoutumisohjelmaa on valmisteltu konserni- ja 
elinvoimapalvelujen johdolla yhteistyössä hyvinvointialueen kanssa. 
Kotoutumisohjelman valmistelussa on pyydetty lausunnot seuraavilta 
ulkomaalaistaustaisten asiakkaiden kanssa toimivilta organisaatioilta:

Etelä-Savon hyvinvointialue Eloisa
Etelä-Savon Koulutus Oy
Etelä-Savon TE-toimisto
Kaakkois-Suomen ammattikorkeakoulu
Mikkelin kaupungin sivistystoimi
Mikkelin Miksei Oy
Mikkelin seudun kuntakokeilu
Mikkelin vastaanottokeskus
Mimosa ry.
Otavan opisto

Kotouttamisohjelmassa on huomioitu saadut lausunnot. Lausunnoissa on tarkennettu 
lausunnon antajan edustaman organisaation roolia kotoutumisen edistämisessä. 
Lausunnoissa on myös kiinnitetty asioiden ilmaisutapaan, painotuksiin ja sisällöllisiin 
puutteisiin.

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää hyväksyä liitteenä olevan Mikkelin kaupungin 
kotoutumisohjelman vuosille 2023-2026.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana esittelijä muutti päätösehdotustaan siten, että 
kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy liittenä olevan 
Mikkelin kaupungin kotoutumisohjelman vuosille 2023-2026.

Esittelijän muutettu päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti.

Merkitään, että pöytäkirja tarkastettiin tämän pykälän osalta kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 10

Liitteet
1 Liite Kv 23.1.2023 Mikkelin kaupungin kotoutumisohjelma 2023-2026

Kokouksen oheismateriaalina on Monikulttuurityö Mimosa ry:n, Etelä-Savon sosiaali- 
ja terveyspalvelujen kuntayhtymän ja Etelä-Savon Koulutus Oy:n lausunnot Mikkelin 
kaupungin kotoutumisohjelmaan 2023-2026.

Ehdotus
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Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto hyväksyy liittenä olevan Mikkelin 
kaupungin kotoutumisohjelman vuosille 2023-2026.

Päätös
Hyväksyttiin.

Tiedoksi
Työllisyyspalvelut/palvelupäällikkö, sivistysjohtaja, Etelä-Savon hyvinvointialue 
Eloisa, Etelä-Savon Koulutus Oy, Etelä-Savon TE-toimisto, Kaakkois-Suomen 
ammattikorkeakoulu, Mikkelin Miksei Oy, Mikkelin seudun kuntakokeilu, Mikkelin 
vastaanottokeskus, Mimosa ry, Otavan opisto
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Kaupunginhallitus, § 21,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 11, 23.01.2023

§ 11
Antolainaus-Väliaikaisen rahoituksen myöntäminen Leader-hankkeisiin

MliDno-2023-266

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 21

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiia Tamlander, Susanna Turunen
tiia.tamlander@mikkeli.fi, susanna.turunen@mikkeli.fi
talousjohtaja, controller

Mikkelin kaupunginvaltuusto on 19.3.2018 § 27 tehnyt periaatepäätöksen 
myöntää julkishyödyllisille yhdistyksille väliaikaista hankerahoitusta yhdistysten 
Leader-hankkeisiin yhteensä enintään 250 000 euroa. Kaupunginvaltuusto oikeutti 
kaupunginhallituksen päättämään väliaikaisen rahoituksen myöntämisestä.

Yhteisöt ja yhdistykset voivat saada Leader-hanketukea esimerkiksi yleishyödyllisiin 
investointeihein ja toiminnan kehittämiseen. Rahoitettavien hankkeiden tulee vastata 
Leader-ryhmän kehittämisstrategian tavoitteita. Hankkeiden lopulliset 
rahoituspäätökset tekee ELY-keskus. Avustusta myönnetään vain sellaiselle 
hankkeelle, jota paikallinen Leader-ryhmä on puoltanut. Myönteisen 
rahoituspäätöksen ELY-keskukselta saanut toimija voi hakea ELY-keskuksen 
myöntämää hankerahoitusta maksuun takautuvasti, mistä johtuen hanke on 
käynnistysvaiheessa rahoitettava omalla rahoituksella.

Yhdistykset ovat hakeneet väliaikaista rahoitusta kaupunginhallitukselta kirjallisesti ja 
rahoitushakemuksen liitteeksi on toimitettu  ELY-keskuksen rahoituspäätös. 
Väliaikaisesta hankerahoituksestaon laadittu kaupungin ja yhdistyksen välinen 
kirjallinen sopimus. Hankerahoitusta on haettu hankkeen käynnistysvaiheeseen ja 
rahoitus on maksettu kaupungille takaisin siinä yhteydessä, kun ELY-keskus on 
maksanut rahoituksen yhdistyksen tilille. Väliaikainen rahoitus on myönnetty 
korottomana.

Kaupunginvaltuusto 19.3.2018 § 27 on tekemässään periaatepäätöksessä päättänyt 
väliaikaisen hankerahoituksen myöntämisestä   . julkishyödyllisille yhdistyksille
Leader-hanketukea voidaan kuitentenkin myöntää edellä mainittujen yhdistysten 
lisäksi myös muille yksityis- tai julkisoikeudellisille yhteisöille tai säätiöille 
sekä  kunnille, kuntayhtymille tai oppilaitoksille, valtion virastoille tai laitoksille, 
seurakunnille ja muille uskonnollisille yhdyskunnille. Tukea voidaan myöntää 
sellaiselle yksityisoikeudelliselle yhteisölle, jonka pääasiallinen tarkoitus on muu kuin 
taloudellinen toiminta tai jonka toiminnan ensisijainen päämäärä ei ole voiton 
tavoittelu.

On tarkoituksenmukaista, että tilapäistä hankerahoitusta on mahdollista myöntää 
yhdistysten lisäksi myös muille yleishyödyllisille yksityisoikeudellisille yhteisöille (myös 
säätiöille), joiden pääasiallinen toiminnan tarkoitus on muu kuin taloudellinen 
toiminta tai joiden ensisijainen päämäärä ei ole voiton tavoittelu. Arvion hakijan 
yleishyödyllisyydestä tekee ELY-keskus hankerahoituksen hakuprosessin yhteydessä.
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Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 
päivittää periaatepäätöstä väliaikaisen hankerahoituksen myöntämisestä seuraavasti:

väliaikaista hankerahoitusta voidaan myöntää yhdistyksille sekä muille 
yksityisoikeudellisille yhteisöille ja säätiöille
hankerahoituksen toiminnan pääasiallisen tarkoituksen on oltava muu kuin 
taloudellinen toiminta tai niiden toiminnan ensisijainen päämäärä ei saa olla 
voiton tavoittelu
väliaikaista hankerahoitusta voidaan myöntää yhteensä enintään 250 000 euroa, 
ja
väliaikainen Leader-rahoitus myönnetään korottomana.

Lisäksi kaupunginvaltuusto oikeuttaa kaupunginhallituksen päättämään väliaikaisen 
rahoituksen myöntämisestä Leader-hankkeisiin. Väliaikaista rahoitusta on haettava 
kaupunginhallitukselta kirjallisesti ja rahoitushakemuksen liitteeksi on toimitettava 
Etelä-Savon ELY-keskuksen hyväksytty rahoituspäätös.

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa. 

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 11

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto päivittää periaatepäätöstä 
väliaikaisen hankerahoituksen myöntämisestä seuraavasti:

väliaikaista hankerahoitusta voidaan myöntää yhdistyksille sekä muille 
yksityisoikeudellisille yhteisöille ja säätiöille
hankerahoituksen toiminnan pääasiallisen tarkoituksen on oltava muu kuin 
taloudellinen toiminta tai niiden toiminnan ensisijainen päämäärä ei saa olla 
voiton tavoittelu
väliaikaista hankerahoitusta voidaan myöntää yhteensä enintään 250 000 euroa, 
ja
väliaikainen Leader-rahoitus myönnetään korottomana.

Lisäksi kaupunginvaltuusto oikeuttaa kaupunginhallituksen päättämään väliaikaisen 
rahoituksen myöntämisestä Leader-hankkeisiin. Väliaikaista rahoitusta on haettava 
kaupunginhallitukselta kirjallisesti ja rahoitushakemuksen liitteeksi on toimitettava 
Etelä-Savon ELY-keskuksen hyväksytty rahoituspäätös.

Päätös
Hyväksyttiin.
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Tiedoksi
Talouspalvelut
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Kaupunkikehityslautakunta, § 151,13.12.2022
Kaupunginhallitus, § 18,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 12, 23.01.2023

§ 12
Ristiinan päiväkodin lisämäärärahaesitys

MliDno-2021-897

Kaupunkikehityslautakunta, 13.12.2022, § 151

Valmistelijat / lisätiedot:
Jarkko Hyttinen
jarkko.hyttinen@mikkeli.fi
kiinteistöjohtaja

Kaupunginhallitus on kokouksessaan 31.10.2022 § 384 päättänyt hylätä Ristiinan 
päiväkodin urakkatarjoukset perustuen hankkeelle suunnitellun määrärahan ja 
kustannusarvion ylitykseen. Samalla on linjattu, että päiväkodin suunnitelmiin, 
toteutustapaan ja hankintakriteereihin haetaan uusia vaihtoehtoja ja hanke 
kilpailutetaan uudestaan erilaisella sisällöllä.

Ristiinan päiväkoti on sisäilmaongelmakohde. Rakennuksessa on tehty suojaavia 
toimenpiteitä, joilla on pyritty turvaamaan kiinteistössä oleskelu, kunnes uudet tilat 
valmistuvat. Talonrakennuspalvelut on antanut Mikkelin Seudun Ympäristöpalveluille 
lausunnon 15.6.2021, jossa se ilmoittaa, että kiinteistön omistaja ei tule suorittamaan 
kohteessa suuria korjaustoimenpiteitä vaan panostaa uuden päiväkodin hankintaan 
nopealla aikataululla eli parhaimmillaan uudet tilat olisivat käytettävissä reilun vuoden 
kuluessa.

Rakentamisaikataulun muuttuessa on Mikkelin Seudun Ympäristöpalvelut asettanut 
toiminnan jatkamiselle takarajan. Jos uusi rakennus ei toteudu aikataulussaan vuoden 
2023 syksyllä, on toiminnan siirryttävä väistötilaan. Lisäksi Ympäristöpalvelut pyytää 
kiinteistön omistajan lausuntoa, mitä toimenpiteitä tehdään akuutin tilanteen 
parantamiseksi ja miten päiväkotitoiminta järjestetään syksyllä 2023, kun tilapäisen 
toimitilaratkaisun määräaika umpeutuu. Lausunto on pyydetty toimittamaan 
2.12.2022 mennessä, mutta siihen on haettu lisäaika 15.12.2022 saakka, jotta asia 
ehditään käsitellä kaupunkikehityslautakunnassa.

Kaupunginvaltuuston 14.11.2022 § 145 hyväksymässä talousarviossa hankkeelle on 
varattu 1,5 M€ vuodelle 2023 ja 2,65 M€ taloussuunnitelmavuodelle 2024. Rahoitus ei 
mahdollista päiväkodin rakentamista valmiiksi vuoden 2023 aikana.

Mikäli päiväkodin investointihanke ei saa kaupunginvaltuustolta tarvittavaa 
lisämäärärahaa vuodelle 2023, tulee asumisen ja toimintaympäristön palvelualueelle 
myöntää käyttötalouteen 300 000 euron lisämääräraha väistötilojen hankintaan 
vuodelle 2023.

Kiinteistön omistaja on jo tehnyt useita toimenpiteitä akuutin sisäilmatilanteen 
parantamiseksi päiväkodilla. Tällaisia ovat olleet esimerkiksi ilmanpuhdistimien 
toimittaminen ja ilmanvaihdon tehostaminen. Jo tehtyjen toimenpiteiden lisäksi 
rakennus tullaan ylipaineistamaan haitallisten sisäänpäin tapahtuvien ilmavirtausten 
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vähentämiseksi. Muut jatkotoimenpiteet ovat yksilökohtaisia toimenpiteitä tai tilojen 
siivoustaajuuteen liittyviä muutoksia, joista vastaa toiminnanharjoittaja.

Ehdotus
Esittelijä: Jouni Riihelä, kaupunkikehitysjohtaja

Kaupunkikehityslautakunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se myöntää 2,65 M€ lisämäärärahan investointiohjelmaan 
Ristiinan päiväkodin hankkeelle vuodelle 2023. Talonrakennuspalvelut antavat 
Mikkelin Seudun Ympäristöpalveluille ehdollisen lausunnon, jonka mukaan Ristiinan 
päiväkodille ei edelleenkään hankita väistötiloja, vaan tilanne ratkaistaan rakentamalla 
uusi päiväkoti vuoden 2023 aikana. Suunnitelman toteutumisen ehtona on, että 
kaupunginvaltuusto myöntää investointiohjelmaan tarvittavan lisämäärärahan.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana Hannu Tullinen esitti, että päätökseen lisätään, että 
mikäli päiväkodin investointihanke ei saa kaupunginvaltuustolta tarvittavaa 
lisämäärärahaa vuodelle 2023, tulee asumisen ja toimintaympäristön palvelualueelle 
myöntää käyttötalouteen 300 000 euron lisämääräraha väistötilojen hankintaan 
vuodelle 2023. Marita Hokkanen kannatti Hannu Tullisen esitystä.

Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän päätösehdotuksesta poikkeava 
kannatettu esitys ja esitti asian ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka 
kannattavat esittelijän päätösehdotusta äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Hannu 
Tullisen esitystä äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 7 jaa ääntä (Jaakko Väänänen, Katriina Noponen, Jouko 
Kervinen, Perttu Noponen, Saara Isoaho, Jukka Härkönen, Anni Panula-Ontto-
Suuronen) ja 6 ei ääntä (Marita Hokkanen, Kerttu Hakala, Hannu Tullinen, Pertti 
Karhunen, Katariina Asikainen, Katja Kohvakka).

Puheenjohtaja totesi, että esittelijän päätösehdotus on tullut 
kaupunkehityslautakunnan päätökseksi.

Merkitään, että Jaana Vartiainen ilmoitti olevansa esteellinen ja poistui kokouksesta 
tämän pykälän käsittelyn ajaksi (intressijäävi). Ilmoitus hyväksyttiin. Varajäsen Katja 
Kohvakka saapui kokoukseen tämän pykälän alussa ja poistui kokouksesta tämän 
pykälän käsittelyn jälkeen.

Merkitään, että kaupunginhallituksen edustaja Petri Pekonen ja vanhusneuvoston 
edustaja Aija Himanen saapuivat kokoukseen tämän pykälän käsittelyn aikana.

Merkitään, että tämä pykälä käsiteltiin § 145 jälkeen.

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 18

Valmistelijat / lisätiedot:
Jarkko Hyttinen
jarkko.hyttinen@mikkeli.fi
kiinteistöjohtaja
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Talonrakennuspalvelut on antanut Mikkelin Seudun Ympäristöpalveluille ehdollisen 
lausunnon, jonka mukaan Ristiinan päiväkodille ei edelleenkään hankita väistötiloja, 
vaan tilanne ratkaistaan rakentamalla uusi päiväkoti vuoden 2023 aikana. 
Suunnitelman toteutumisen ehtona on, että kaupunginvaltuusto myöntää 
investointiohjelmaan tarvittavan lisämäärärahan 2,65 M€ vuodelle 2023. Määräraha 
aikaistetaan taloussuunnitelmavuodelta 2024, johon on talousrvion 2023 
hyväksymisen yhteydessä varattu kyseinen 2,65 M€.

Päiväkodin tarjouspyyntö on päivitetty uuden urakkalaskennan mahdollistamiseksi. 
Urakkalaskenta aloitetaan mikäli kaupunginvaltuusto myöntää tarvittavan 
määrärahan vuodelle 2023.

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se myöntää 2,65 M€ 
lisämäärärahan investointiohjelmaan Ristiinan päiväkodin hankkeelle vuodelle 2023. 

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa.

Päätös
Hyväksyttiin.

Merkitään, että kiinteistöjohtaja Jarkko Hyttinen selosti asiaa kaupunginhallitukselle. 

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 12

Kokouksen oheismateriaalina on Mikkelin Seudun Ympäristöpalveluiden 
tarkastuskertomus 17.11.2022 Ristiinan päiväkodista.

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto myöntää 2,65 M€ lisämäärärahan 
investointiohjelmaan Ristiinan päiväkodin hankkeelle vuodelle 2023. 

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana valtuutettu Petri Pekonen esitti valtuutettujen Kirsi 
Olkkosen, Arto Seppälän ja Pekka Pöyryn kannattamana seuraavan 
toimenpidealoitteen: "Ristiinan päiväkodin lisämäärärahaesitys on hyvä. Investointi on 
saatava eteenpäin, jotta terveelliset ja turvalliset tilat saadaan rakentumaan 
päiväkodin tarpeisiin. On ilmennyt, että nyt suunnitteilla oleva päiväkoti poikkeaa 
aiemmista suunnitelmista kooltaan ja lapsimäärältään. Tilat eivät tule yhteen 
rakennukseen. Siksi Mikkelin kaupunginvaltuusto velvoittaa, että jo tässä päiväkodin 
rakennesuunnitteluvaiheessa huomioidaan mahdollinen lisärakentamisen tarve. 
Kaupunginvaltuusto evästää kaupunginhallitusta seuraamaan tilojen riittävyyttä, 
toimivuutta, lapsiluvun kehitystä sekä tarvittaessa osoittamaan valmiuden tilojen 
lisärakentamiseen uuden päiväkodin yhteyteen."
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Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut kaupunginvaltuuston 
päätökseksi. Lisäksi puheenjohtaja tiedusteli voidaanko valtuutettu Petri Pekosen 
esittämä toimenpidealoite hyväksyä yksimielisesti. Hyväksyttiin.

Merkitään, että varavaltuutettu Jaana Vartiainen ilmoitti olevansa esteellinen (Ristiinan 
päiväkodin johtaja) ja poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn ajaksi. Ilmoitus 
hyväksyttiin. Hänen tilalleen kokoukseen saapui tämän pykälän käsittelyn ajaksi 
varavaltuutettu Tapani Korhonen.

Merkitään, että kaupunkikehitysjohtaja Jouni Riihelä ja sivistysjohtaja Viripi Siekkinen 
selostivat asiaa kaupunginvaltuustolle. 

Tiedoksi
Kaupunkikehitysjohtaja, kiinteistöjohtaja, sivistysjohtaja, varhaiskasvatusjohtaja, 
Ristiinan päiväkodin johtaja, Mikkelin Seudun Ympäristöpalvelut, talouspalvelut, 
Meidän IT ja talous Oy/kirjanpito
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Kasvatus- ja opetuslautakunta, § 114,15.12.2022
Kasvatus- ja opetuslautakunta, § 3,10.01.2023
Kaupunginhallitus, § 19,16.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 13, 23.01.2023

§ 13
Saimaanportin yhtenäiskoulun kalustaminen

MliDno-2022-6169

Kasvatus- ja opetuslautakunta, 15.12.2022, § 114

Valmistelijat / lisätiedot:
Seija Manninen
Seija.Manninen@sivistys.mikkeli.fi
opetusjohtaja

Liitteet
1 Liite Koltk Saimaanportin yhtenäiskoulu, kalustettavat tilat
2 Liite Koltk Lausunto olemassa olevien kalusteiden ja irtaimiston käytöstä 
Saimaanportin yhtenäiskoululla
3 Liite Koltk Siirtokelpoiset kalusteet, tarkennettu luettelo 8.12.2022

Saimaanportin yhtenäiskoulun hankesuunnitelmassa esitettiin uuden koulun 
irtaimistohankintoihin (kalusteet ja varusteet) 1,72 miljoonaa euroa. 
Kaupunginvaltuusto käsitteli asiaa 16.3.2020 §16 ja hyväksyi kustannustasoksi 28,5 
miljoonaa euroa irtaimistohankintoineen. Lisäksi kaupunginvaltuusto hyväksyi 
8.11.2021 § 172 lisämäärärahaesityksen; Eteläisen aluekoulun kokonaiskustannus 
voidaan ylittää 1 M€:lla ja uusi kustannusarvio huomioidaan talousarvion 2022 
investointiohjelmassa.

Talousarviossa 2022 ja taloussuunnitelmassa vuosille 2022–2025 (kaupunginvaltuusto 
13.12.2021 § 187) myönnettiin uuden koulun kalustamiseen hankesuunnitelmasta 
poiketen vain 1 miljoona euroa. ICT-hankintojen ja asennuksen kustannusarvio 
laaditun suunnitelman perusteella on n. 600 000 € ja näin ollen muihin 
kalustehankintoihin jäisi vain n. 400 000 €.

Irtokalusteiden hankintaa on valmisteltu käyttäjien ja hankintatoimen yhteistyönä. 
Toteutuneiden hankkeiden ja käytyjen markkinavuoropuhelujen perusteella 
ensikertaisen kalustuksen osuus on kouluissa, joita voidaan kutsua monitoimitaloiksi 
n. 1100–1500 €/oppilas, eli 0,93–1,27 miljoonaa euroa ilman ICT-kalustusta.

Uuden koulun ensikertaisen kalustuksen määrä ja tarve on esitetty tarjouspyynnön 
toiminnalliset vaatimukset ja tavoitteet asiakirjassa. Kalustus on kuvattu kunkin tilan 
oppilasmääriin perustuen sekä yhteistiloittain (aula, ruokala ja solutiloittain) 
liitteessä Saimaanportin yhtenäiskoulu, kalustettavat tilat.

Yhdistyvien koulujen nykyistä kalustoa on käyty läpi sisäilma-asiantuntijan, 
projektipäällikön sekä käyttäjien edustajien kanssa. Siirrettävää kalustoa on 
tarkasteltu niiden kunnon ja sisäilmaturvallisuuden kannalta sekä toiminnallisuuden ja 
huonetilojen mukaisesti.
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Siirtokelpoisten kalusteiden kunnon määrittelyssä on huomioitava, että siirrettävät 
kalusteet ovat ehjiä ja muutoinkin hyväkuntoisia eikä niitä ole säilytetty tiloissa, joissa 
on esiintynyt sisäilmaoireilua. Siirrettävyyttä arvioitaessa on huomioitava Lausunto 
olemassa olevien kalusteiden ja irtaimiston käytöstä Saimaanportin yhtenäiskoululla – 
18.1.2022 / sisäilma-asiantuntija ja projektipäällikkö, joka löytyy liitteenä.

Uuden koulun suunnittelussa on lähdetty siitä, että osa Urheilupuiston koulun 
käytössä nyt olevista teknisen käsityön laitteista sekä kuvataiteen keramiikkauuni 
siirretään uuteen kouluun.

Siirrettävän irtaimiston määrää on vielä marras- joulukuussa käyty läpi yhdistyvien 
koulujen kanssa. Kalusteiden osalta siirtokelpoiset kalusteet huomioidaan osana 
kalustesuunnittelua. Liitteenä
Siirtokelpoiset kalusteet, tarkennettu luettelo 8.12.2022.

Siirtokelpoisten kalusteiden määrä on kalusteiden kokonaismäärän tarve huomioiden 
niin pieni, ettei sillä ole kalustehankinnan kokonaisuuden kannalta merkittävää 
taloudellista vaikutusta.

Pääaulaan, ruokalaan, kirjastoon eikä soluauloihin löydy olemassa olevia kalusteita.

Saimaanportin yhtenäiskoulun kalustamista käsiteltiin Toteutussuunnittelun ja 
rakentamisvaiheen seurantaryhmässä 25.11.2022, jolloin todettiin, ettei miljoona 
euroa riitä ict-varustuksen hankinnan lisäksi koulun muuhun kalustamiseen. 
Seurantaryhmässä esitettiin, että kaupunginvaltuuston 8.11.2021 hyväksymästä 
miljoonan euron lisämäärärahasta käytettäisiin 700 000 euroa kalustohankintoihin. 
Tällä perusteella seurantaryhmä päätti esittää, että käyttäjät voivat kilpailuttaa 
irtokalusteiden hankinnan 1,1 miljoonalla eurolla.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Siekkinen, sivistysjohtaja

Kasvatus- ja opetuslautakunta päättää seurantaryhmän esityksen mukaisesti esittää 
kaupunginhallitukselle, että kaupunginvaltuuston 8.11.2021 hyväksymästä miljoonan 
euron lisämäärärahasta käytettäisiin 700 000 euroa kalustohankintoihin.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana Jenni Oksanen esitti Jan-Peter Kauppisen ja Jaana 
Strandmanin kannattamana asian palauttamista uudelleen valmisteluun.

Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän päätösehdotuksesta poikkeava 
kannatettu esitys asian palauttamisesta uuteen valmisteluun ja esitti asian 
ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyn 
jatkamista tässä kokouksessa äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Jenni Oksasen 
esitystä asian palauttamisesta uuteen valmisteluun äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 3 jaa ääntä (Tiina Elkharam, Petri 
Tikkanen, Leena Kontinen), 7 ei ääntä (Jaana Strandman, Jenni Oksanen, Antti 
Pakarinen, Toni Kanerva, Olli Ylönen, Riikka Nikulainen, Jan-Peter Kauppinen) ja yksi oli 
poissa (Hanne Vainio).

Puheenjohtaja totesi, että Jenni Oksasen esitys on voittanut äänestyksen ja asia 
palautetaan uuteen valmisteluun.
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Merkitään, että opetusjohtaja Seija Manninen selosti asiaa kasvatus- ja 
opetuslautakunnalle.

Merkitään, että Hanne Vainio poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn aikana.

Kasvatus- ja opetuslautakunta, 10.01.2023, § 3

Valmistelijat / lisätiedot:
Seija Manninen
Seija.Manninen@sivistys.mikkeli.fi
opetusjohtaja

Liitteet
1 Liite Koltk AV-laitelistaus, budjettilaskenta

Kasvatus- ja opetuslautakunta päätti yksimielisesti 20.11.2022 talousarviokäsittelyn 
yhteydessä esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle, 
että investointiohjelma esitetään hyväksyttäväksi Eteläiseen aluekouluun / 
Saimaanportin yhtenäiskouluun liittyvällä korjauksella, jossa kalustukseen haetaan 
alkuperäisen hankesuunnitelman mukaisesti 1 700 000 euroa. Vuoden 2023 
investointimäärärahaan esitettiin varattavaksi 570 000 € ja vuoden 2024 1 130 000 €. 
Kasvatus- ja opetuslautakunnan esitys ei kuitenkaan edennyt jatkovalmistelussa eikä 
päätöksenteossa.

Asiaa käsiteltiin seuraavan kerran kasvatus- ja opetuslautakunnan kokouksessa 
15.12.2022, jolloin esityksenä oli Saimanportin yhtenäiskoulun rakennushankkeen 
seurantaryhmässä (25.11.2022) esitetyn mukaisesti siten, että kaupunginvaltuuston 
8.11.2021 hyväksymästä miljoonan euron lisämäärärahasta käytettäisiin 700 000 
euroa koulun kalustohankintoihin, koska nyt investointiohjelmassa varattu 1 miljoona 
euroa ei riitä AV/ICT-varustuksen lisäksi koulun muuhun kalustamiseen.

Kasvatus- ja opetuslautakunta päätti joulukuun kokouksessa laittaa asian vielä 
uudelleen valmisteluun ja ohjeisti selvittämään Saimaanportin yhtenäiskoulun AV/ICT-
laitteiden leasing-mahdollisuuden ja sen kustannusvaikutuksen lautakunnan 
käyttötalouteen. Uusi, päivitetty selvitys on tehty tietohallinnon ja talouspalveluiden 
toimesta yhteistyössä tämänhetkisen leasing-rahoituskumppanin 3Step IT Oy:n 
kanssa 3.1.2023 tarkistettuihin korkonoteerauksiin perustuen. Hanselin kilpailutuksen 
johdosta leasing-kumppani voi lähitulevaisuudessa vaihtua, joten luvut ovat vain 
suuntaa-antavia.

AV/ICT-kalustuksen kokonaiskalustuksesta on tehty liitteenä oleva tarkennettu 
suunnitelma, jonka kokonaiskustannus laitteineen ja asennuksineen on 548 355 
euroa. Mikäli kyseinen kalustus hankittaisiin investoinnille aktivoitavan, 
talousarviolainalla rahoitettavan ensikertaisen kalustuksen sijasta 5 vuoden mittaisella 
leasing-sopimuksella, olisi kustannusvaikutus kasvatus- ja opetuslautakunnan 
käyttötalouteen viiden vuoden ajalta yhteensä 626 440,87 euroa eli 125 288,17 euroa 
vuodessa. Lisäksi leasing-vuokrakauden päätteeksi maksetaan lunastushinta, joka 5-
vuotisessa sopimuksessa olisi 1 % laitteiden hankintahinnasta, eli 5 483,55 euroa. 
Lunastushinta huomioiden viiden vuoden aikana käyttötalouden kustannusvaikutus 
olisi yhteensä 631 924,42 euroa.
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Hankittavan AV/ICT-kalustuksen pidemmän elinkaaren ja leasingrahoituksen 
käyttötalouteen kohdistuvan kustannusvaikutuksen johdosta tietohallinto ja 
talouspalvelut eivät suosittele em. kaluston hankkimista leasing-rahoituksella. 
Hankinta suositellaan tekemään osana kaupungin kokonaisrahoitusta, käytännössä 
talousarviolainalla. Kaupungin lainarahoitus kilpailutetaan aina ennen lainan 
nostamista, ja lainoille tehdään tarpeen vaatiessa myös korkosuojauksia 
talousarviokirjassa määritellyn politiikan mukaisesti. Lisäksi leasingrahoitus näyttäytyy 
tällä hetkellä tavanomaista lainarahoitusta kalliimpana vaihtoehtona kyseessä olevan 
laitteiston hankinnan osalta. On syytä huomata, että leasing-sopimuksessa 
sitoudutaan ostohetken korkoihin koko leasingkauden ajaksi, mikä on 
tämänhetkisessä korkomarkkinassa epäedullista.

Taseeseen aktivoitava ns. ensikertainen kalustus vaikuttaa talousjohdon mukaan 
kaupungin tuloslaskelmaan suunnitelman mukaisten poistojen ja rahoituksen osalta 
korkokustannusten kautta. Nämä erät eivät leasingvuokran tavoin kuluta koulun 
käyttötalouden määrärahoja, sillä ne esitetään tuloslaskelmassa koko kaupungin 
tasoisina toimintakatteen jälkeen. Kaupungin käyttötalouteen kohdistuu merkittäviä 
säästöpaineita, joten tämän kaltaisten hankintojen kustannusten siirtämistä 
investointiosasta käyttötalouden kustannukseksi ei voida pitää suositeltavana.

Hankinnassa riittävän ajan ja resurssien varaaminen on välttämätöntä. Hankinnan 
toteutus suunnitteluvaiheesta sopimuksen solmimiseen vie EU-hankinnassa vähintään 
puoli vuotta riippuen siitä, kuinka projekti on aikataulutettu ja resurssoitu.

Hankinnan valmisteluvaiheessa päätetään käytettävä hankintamenettely ja laaditaan 
tarvittavat asiakirjat (tarjouspyyntö, palvelukuvaus, valinta- ja vertailuperusteet, 
sopimusluonnos jne.). Valmistelussa päätetään tulevan sopimuksen kesto ja muut 
ehdot sekä arvioidaan hankinnan ennakoitu arvo. Kyseisessä hankinnassa käytetään 
osallistavaa käänteistä kilpailutusta eli hankinnan osalta laadulliset kriteerit ratkaisee 
valittavan toimittajan ja hankinnan arvo on ennalta asetettu.

Varsinainen hankintaprosessi käynnistyy hankintailmoituksen Hilma-
ilmoituskanavassa tarjouspyynnön julkaisemisesta.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Siekkinen, sivistysjohtaja

Kasvatus- ja opetuslautakunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuuston 8.11.2021 hyväksymästä miljoonan 
euron lisämäärärahasta käytettäisiin 700 000 euroa kalustohankintoihin.

Pöytäkirja tämän pykälän osalta tarkastetaan kokouksessa.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana Matti Eskelinen esitti Jenni Oksasen kannattamana 
seuraavaa:

Kasvatus- ja opetuslautakunta päättää, että Saimaanportin yhtenäiskoulun 
kalustohankinnat omaan taseeseen toteutetaan valtuuston investointiosassa 
hyväksymän määrärahan 1,0 miljoonaa euroa puitteissa. Sen ylittävä tarpeellinen 
kalusto hankitaan leasing-menettelyllä ja määrärahat etsitään lautakunnan alaisista 
muista toimintakuluista.
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Julistettuaan keskustelun päättyneeksi puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän 
päätösehdotuksesta poikkeava kannatettu esitys ja esitti asian ratkaistavaksi 
äänestyksellä siten, että ne, jotka kannattavat esittelijän päätösehdotusta äänestävät 
jaa ja ne, jotka kannattavat Matti Eskelisen esitystä äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 7 jaa ääntä (Riikka Nikulainen, 
Hanne Vainio, Leena Kontinen, Tiina Elkharam, Petri Tikkanen, Antti Pakarinen ja Olli 
Ylönen), 3 ei ääntä (Matti Eskelinen, Toni Kanerva, Jenni Oksanen) ja yksi oli poissa 
(Jaana Strandman). Puheenjohtaja totesi, että esittelijän päätösehdotus on tullut 
kasvatus- ja opetuslautakunnan päätökseksi.  

Merkitään, että Matti Eskelinen ja Jenni Oksanen jättivät asiasta eriävän mielipiteen, 
joka on samansisältöinen kuin Eskelisen muutosesitys.

Merkitään, että talousjohtaja Tiia Tamlander ja tietohallintopäällikkö Jussi Linnala 
selostivat asiaa kasvatus- ja opetuslautakunnalle ja olivat paikalla tämän pykälän 
käsittelyn ajan.

Merkittiin, että Jaana Strandman poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn aikana 
ja  Pirkko Valtola poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn jälkeen.

Kaupunginhallitus, 16.01.2023, § 19

Valmistelijat / lisätiedot:
Seija Manninen, Virpi Siekkinen
Seija.Manninen@sivistys.mikkeli.fi, Virpi.siekkinen@mikkeli.fi
opetusjohtaja, sivistysjohtaja

Saimaanportin yhtenäiskoulun kalustamiseen/irtaimeen ja av-/ict-laitteistoon on 
hankesuunnitelmassa varattu 1 720 000 € (alv 0 %). Investointisuunnitelmassa ko. 
määrärahaksi on kuitenkin päätetty 1 000 000 € (alv 0 %). Päätöstä tehtäessä 
oletettiin, että nykyisistä uuteen Saimaanportin yhtenäiskouluun yhdistyvistä kouluista 
(Urheilupuiston yläkoulu, Urpolan koulu, Moision koulu ja Olkkolan koulu) voidaan 
hyödyntää  kouluissa olemassa olevaa kalustoa, jolloin hankesuunnitelmaa 
pienemmällä määrärahalla uuden koulun ensikertainen kalustaminen onnistuu.

Nykyisten koulujen siirtokelpoiset kalusteet on käyty perusteellisesti läpi ja ne on 
luetteloitu. Siirtokelpoiset kalusteet ovat ehjiä, käyttökelpoisia ja terveysturvallisia – 
kaikkia sisäilmaongelmaisissa kiinteistöissä olevia kalusteita ei voida turvallisesti 
hyödyntää uudessa koulussa. Siirtokelpoisten kalusteiden määrä ja merkitys 
ensikertaisessa kalustamisessa on vähäinen.

Toteutuneiden hankkeiden ja käytyjen markkinavuoropuhelujen perusteella 
ensikertaisen kalustuksen osuus kouluissa, joita voidaan kutsua monitoimitaloiksi, on 
noin 1 100–1 500 €/oppilas, eli 930 000 –1 270 000 euroa ilman ict-kalustusta. Näin 
ollen hankesuunnitelmassa arvioitu määräraha, 1 700 000 € (alv 0 %), on edelleen 
tarpeen kalusteiden ja av-/ict-laitteiden hankintaan, asennukseen ja ohjelmointiin.

Määräraha 1 700 000 € jakaantuu hankevuosille seuraavasti:

2023: 550 000 €
2024: 1 150 000 €
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Yhteensä 1 700 000 €.

Kilpailutuksen käynnistämistä varten hankinnan kokonaissumma tulee olla tiedossa 
riittävän ajoissa. Hankinnan toteutus suunnitteluvaiheesta sopimuksen solmimiseen 
vie EU-hankinnassa vähintään puoli vuotta. Tavoiteaikataulu on, että uusi koulu 
yläkoululaisten osalta on käyttöönotettavissa kevättalvella 2024.

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se päättää Saimaanportin 
yhtenäiskoulun ensikertaisen kalustuksen kokonaismäärärahaksi 1,0 miljoonan euron 
sijasta 1,7 miljoonaa euroa. Summasta 0,55 miljoonaa euroa kohdistuu vuodelle 2023 
ja 1,15 miljoonaa euroa vuodelle 2024.

Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta kokouksessa.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana Jouko Kervinen esitti Eero Ahon ja Jani Sension 
kannattamana, että Saimaanportin yhtenäiskoulun kalustohankinnat omaan 
taseeseen toteutetaan valtuuston investointiosassa hyväksymän määrärahan 1,0 
miljoonaa euroa puitteissa. Sen ylittävä tarpeellinen kalusto hankitaan leasing-
menettelyllä ja määrärahat etsitään sivistyksen ja hyvinvoinnin palvelualueen alaisista 
muista toimintakuluista.

Julistettuaan keskustelun päättyneeksi puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän 
päätösehdotuksesta poikkeava kannatettu esitys ja esitti asian ratkaistavaksi 
äänestyksellä siten, että ne, jotka kannattavat esittelijän päätösehdotusta, äänestävät 
jaa ja ne, jotka kannattavat Jouko Kervisen esitystä, äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 6 jaa ääntä (Soile Kuitunen, Pekka 
Pöyry, Katriina Noponen, Pirjo Siiskonen, Heli Kauppinen, Jarno Strengell) ja 5 ei ääntä 
(Jouko Kervinen, Pirkko Valtola, Tanja Hartonen, Eero Aho, Jani Sensio).

Puheenjohtaja totesi, että esittelijän päätösehdotus on tullut kaupunginhallituksen 
päätökseksi. 

Merkitään, että Armi Salo-Oksa ilmoitti olevansa esteellinen (intressijäävi) ja poistui 
kokouksesta ennen tämän pykälän käsittelyä. Hänen tilalleen kokoukseen saapui 
varajäsen Jouko Kervinen.

Merkitään, että Petri Pekonen ja kaupunginvaltuuston puheenjohtaja Oskari Valtola 
poistuivat kokouksesta tämän pykälän käsittelyn aikana. Petri Pekosen tilalle 
kokoukseen saapui varajäsen Katriina Noponen.

Merkitään, että Jani Sensio poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn jälkeen ja 
hänen tilalleen kokoukseen saapui varajäsen Tomi Sikanen. 

Merkitään, että pöytäkirja tarkastettiin tämän pykälän osalta kokouksessa.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 13

Liitteet
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1 Liite Kv Äänestysluettelo

Kokouksen oheismateriaalina on AV-laitelistauksen budjettilaskelma ja 
esimerkkilaskelma leasingrahoituksen kustannuksesta.

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto päättää Saimaanportin 
yhtenäiskoulun ensikertaisen kalustuksen kokonaismäärärahaksi 1,0 miljoonan euron 
sijasta 1,7 miljoonaa euroa. Summasta 0,55 miljoonaa euroa kohdistuu vuodelle 2023 
ja 1,15 miljoonaa euroa vuodelle 2024.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana valtuutettu Jenni Oksanen esitti 
valtuutettujen Jouko Kervisen ja Anna Reposen kannattamana, että kalustohankinnat 
omaan taseeseen toteutetaan valtuuston investointiosassa hyväksymän määrärahan 
1,0 miljoonaa euroa puitteissa. Sen ylittävä tarpeellinen kalusto hankitaan leasing-
menettelyllä tai jollain muulla vastaavalla järjestelmällä ja määrärahat etsitään 
kasvatus- ja opetuslautakunnan alaisista muista toimintakuluista.

Julistettuaan keskustelun päättyneeksi puheenjohtaja totesi, että on tehty 
kaupunginhallituksen esityksestä poikkeava kannatettu esitys ja esitti asian 
ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka kannattavat kaupunginhallituksen 
esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat valtuutettu Jenni Oksasen esitystä 
äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 28 
jaa ääntä ja 23 ei ääntä.

Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut kaupunginvaltuuston 
päätökseksi.

Merkitään, että äänestysluettelo liitetään pöytäkirjaan. Liite 1.

Merkitään, että valtuutetut Sami Järvinen, Jaana Strandman, Raimo Heinänen, Tanja 
Hartonen, Sami Nalli, Jani Sensio, Pertti Karhunen, Tomi Sikanen ja Jukka Pöyry jättivät 
asiasta eriävän mielipiteen, joka on samansisältöinen kuin Jenni Oksasen esitys.

Merkitään, että valtuutettu Armi Salo-Oksa ilmoitti olevansa esteellinen (intressijäävi) 
ja poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn ajaksi. Hänen tilalleen kokoukseen 
saapui tämän pykälän käsittelyn ajaksi varavaltuutettu Jarmo Tuunanen. 

Merkitään, että kaupunginjohtaja Janne Kinnunen, talousjohtaja Tiia Tamlander ja 
sivistysjohtaja Virpi Siekkinen selostivat asiaa kaupunginvaltuustolle.

Merkitään, että kokouksessa pidettiin tauko tämän pykälän käsittelyn jälkeen klo 
19.55-20.02.

Tiedoksi
Sivistysjohtaja, opetusjohtaja, kaupunkikehitysjohtaja, kiinteistöjohtaja, 
hankintapalvelut, talouspalvelut, Meidän IT ja talous Oy/kirjanpito
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Kaupunginhallitus, § 257,06.06.2022
Kaupunginvaltuusto, § 145,14.11.2022
Kasvatus- ja opetuslautakunta, § 113,15.12.2022
Kaupunginhallitus, § 8,09.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 14, 23.01.2023

§ 14
Suomenniemen koulun lakkaaminen ja yhdistäminen Ristiinan yhtenäiskouluun

MliDno-2022-85

Kaupunginhallitus, 06.06.2022, § 257

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiia Tamlander
tiia.tamlander@mikkeli.fi
talousjohtaja

Liitteet
1 Liite Kh Talousarvioraami 2023
2 Liite Kh Yhteenveto Patu-toimenpiteistä ja aiemmista toimenpiteistä

Sote-uudistuksen rahoitusvaikutukset

Vuosi 2023 on kuntataloudessa poikkeuksellinen ja historiallinen. Sote-uudistuksen 
myötä kuntien tehtäväkenttä ja talous muuttuvat hyvin olennaisella tavalla, kun 
sosiaali- ja terveydenhoitopalveluiden sekä pelastustoimen järjestämisvastuu siirtyy 
hyvinvointialueiden vastuulle. Etenkin sosiaali- ja terveyspalveluiden osalta uudistus 
tuo kuntatalouteen helpotusta, kun hankalasti ennakoitavat ja nopeasti kasvavat sote-
menot siirtyvät pois kuntien vastuulta. Samalla kuitenkin myös siirtyviä palveluita 
vastaava tulorahoitus siirtyy kunnilta hyvinvointialueille.

Valtakunnallisesti käyttötalouden muutos toteutetaan siten, että kunnilta 
hyvinvointialueille siirtyviä sosiaali- ja terveydenhuollon sekä pelastustoimen 
nettokustannuksia vastaavasti siirretään koko maan tasolla yhtä paljon tuloja, jotka 
koostuvat peruspalvelujen valtionosuuksien ns. sote-perusteisista osista, yhteisövero-
osuudesta, kunnallisverosta sekä veroperustemuutoksista aiheutuvista verotulojen 
korvauseristä. Siirto tehdään edellä kuvatun periaatteen johdosta valtion ja kuntien 
suhteen näkökulmasta neutraalisti, mutta käytännössä uudistuksella voi olla suuriakin 
heikentäviä tai vahvistavia talousvaikutuksia yksittäisen kunnan tasolla. Tämä siitäkin 
huolimatta, että järjestelmä sisältää vaikutuksia molempiin suuntiin tasaavia ja 
rajaavia tasauselementtejä.

Kuntien sote-uudistukseen liittyvät rahoituslaskelmat on päivitetty viimeksi keväällä 
2022. Laskelmissa on huomioitu kunnilta hyvinvointialueille siirtyvien kustannusten ja 
tulojen määrät vuoden 2021 tilinpäätös ja vuoden 2022 talousarvioiden ennusteiden 
tietojen mukaisina. Tämän hetken arviolaskelmien mukaan siirtyvien kustannusten 
yhteismäärä on valtakunnallisesti noin 21,2 miljardia euroa.

Rahoituslaskelmat on määrä päivittää seuraavan kerran kesällä 2022, jolloin 
kustannuspohjaan päivitetään valmistuneiden v. 2021 tilinpäätösten mukaiset tiedot. 
Näiden laskelmien pohjalta määritellään vuodelle 2023 vahvistettavat rahoituserät 
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tasauksineen. Lopullisiksi laskelmat saadaan päivitettyä vasta vuonna 2023, kun 
vuoden 2022 tilinpäätöstiedot ovat käytettävissä. Tällöin määritetään rahoitus 
vuodesta 2024 eteenpäin (sisältäen lopulliset tasauselementtien euromäärät) sekä 
lasketaan mahdolliset oikaisuerät vuoden 2023 peruspalvelujen valtionosuuteen. 
Tämänhetkisen sääntelyn mukaan vuoden 2023 valtionosuuteen kohdistuvat oikaisut 
kirjataan puoliksi vuosille 2024 ja 2025, vaikka oikaisujen suuruuden vahvistavat 
laskelmat valmistuvat jo vuoden 2023 aikana. Essoten ennakoimien v. 2022 
talousarvion ylityspaineiden vuoksi valtionosuuksiin kohdistuva lisäleikkaus näyttää 
varsin todennäköiseltä.

Sote-uudistuksen rahoituslaskelmiin liittyy etenkin yksittäisen kunnan näkökulmasta 
vielä erittäin suurta epävarmuutta. Kunnalle jäljelle jäävien valtionosuuksien kannalta 
ratkaisevaa on, miten hyvin sote-kustannukset pysyvät vuonna 2022 budjetissa. 
Budjettiylitykset johtavat pysyviin lisäleikkauksiin kunnalle jäävistä valtionosuuksista.

Sote-palveluiden menojen kustannusten talousarvioylitykset kasvattavat kunnan 
valtionosuuslaskentaan pysyväksi elementiksi jäävää muutosrajoitinta, joka Mikkelin 
osalta on tämänhetkisissä laskelmissa 8,9 miljoonaa euroa negatiivinen. Mikkelin 
kohdalla riski muutosrajoittimen kasvuun on erittäin suuri paitsi Essote-kuntayhtymän 
talousseurannassa raportoidun kuntalaskutuksen ylitysennusteen, myös kuntien 
maksettavaksi todennäköisesti tulevan Essoten palkkaharmonisoinnin vuoksi. Essoten 
kärkipalkkoihin tehtävä palkkaharmonisointi on osumassa jäsenkuntien talouden 
tulevaisuuden kannalta huonoimpaan mahdolliseen aikaan, sillä vuosille 2021 ja 2022 
kohdistuvat sote-palveluihin kohdistuvat lisäkustannukset huonontavat jäsenkuntien 
asemaa sote-uudistuksen rahoituslaskelmissa.

Keväällä 2022 päivitettyjen sote-rahoituslaskelmien perusteella lukittiin kunnilta 
hyvinvointialueille siirtyvien tuloverojen määrät. Osana tulojen siirtoa kunnilta 
hyvinvointialueille kaikkien kuntien kunnallisveroprosentteja alennetaan tasasuuruisesti 

vuonna 2023. Mikkelin kaupungin vuoden 2023 12,64 prosenttiyksiköllä 
kunnallisveroprosentiksi muodostuu näin ollen sote-uudistuslainsäädännön 
perusteella 9,36 %. Kuntien verotuloissa alenema ei näy täysimääräisesti vielä vuonna 
2023 verotulojen tilitysmekanismin takia; verotuotoissa on vielä ns. ”tilityshäntä” 
vuonna 2023, joka poistuu seuraavien vuosien verotuloista. Mikkelin osalta tämän 
erän suuruus on arviolta 7–8 miljoonaa euroa. Kunnallisveroprosenttien laskun lisäksi 
yhteisöveroa siirretään kuntien ryhmäosuudesta hyvinvointialueiden rahoitukseen 
yksi kolmasosa.

Soteuudistukseen liittyviä laskelmia päivitetään verkkosivulle https://soteuudistus.fi
/rahoituslaskelmat. Valtiovarainministeriön kevään 2022 kuntatalousohjelmassa 
käsitellään laajasti sote-uudistuksen vaikutuksia kuntatalouteen. Koko 
kuntatalousohjelma sekä tiivistelmä sen keskeisestä sisällöstä ovat luettavissa 
osoitteessa https://julkaisut.valtioneuvosto.fi/handle/10024/164004.

Talousarvion 2023 valmistelun lähtökohdat ja tasapainotustoimenpiteet

Mikkelin kaupungin taseessa on vuoden 2021 tilinpäätöksessä noin 33,6 miljoonaa 
euroa kumulatiivista alijäämää. Myös kuluva vuosi 2022 on muodostumassa 
alijäämäiseksi sote-kuntayhtymä Essoten raportoimista sote-kustannusten 
ylityspaineista johtuen. Edellä kuvatun mukaisesti sote-kustannusten muodostuminen 
talousarviota suuremmaksi huonontaa Mikkelin kaupungin sote-uudistuksen 
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rahoituslaskelmia ja pienentää jäljelle jäävien lopullisten valtionosuuksien määrää. Ns. 
kriisikuntakriteereitä koskevan sääntelyn (kuntalaki 110.3 §) mukaan Mikkelin 
kaupungin on kyettävä kattamaan taseeseen kertyneet alijäämät vuoden 2023 
loppuun mennessä.

Kaupunginvaltuusto on päättänyt kaupungin talouden tasapainotustoimenpiteistä 
viimeksi 28.3.2022 § 44 hyväksytyssä Palvelut ja tulevaisuus -ohjelmassa. Saman 
päätöksen liitteeksi on koottu päätöksen liitteeksi myös yhteenveto aiempien 
tasapainotusohjelmien toimenpiteistä. Mainittu yhteenveto on liitteenä. 
Kaupunginvaltuusto on päätöksellään velvoittanut kaikki talousarviovalmisteluun 
osallistuvat viranhaltijat huomioimaan ohjelmassa linjatut tasapainotustoimenpiteet 
tulevien vuosien budjettivalmistelussa. Näin ollen sekä Palvelut ja tulevaisuus -
ohjelman että aiempien tasapainotusohjelmien toimenpiteet on huomioitu 
talousarvioraamin valmistelussa.

Tasapainotusohjelmien toimenpiteiden osalta on huomioitava, että jokaisesta 
palvelurakenteeseen vaikuttavasta muutoksesta on tehtävä toimivaltaisten 
toimielinten erilliset hallinnolliset päätökset kuntalain ja Mikkelin kaupungin 
hallintosäännön edellyttämällä tavalla sekä toteutettava päätösten valmistelujen 
yhteydessä asiaankuuluvat kuulemiskierrokset ja tarvittavat arvioinnit.

Talousarvioraamissa on huomioitu alla olevan taulukon mukaiset Palvelut ja 
tulevaisuus -ohjelman mukaiset, vuoteen 2023 kohdistuvat uudet 
tasapainotustoimenpiteet. Vertailun helpottamiseksi toimenpiteet ovat samassa 
järjestyksessä kuin Palvelut ja tulevaisuus -ohjelman aineistoissa.

Toimenpide        €
Konsernipalveluiden HTV-vähennys    308 571
Otavan lähipalvelupisteen sopimuksen uudistaminen      16 000
Ulkovaalitelineet      10 000
Äänestysalueiden tiivistäminen        4 500
Kuntouttavan työtoiminnan siirtyminen HVA:lle 1 400 000
Säästö kesätyörahasta      50 000
Peitsarin koulun yhdistäminen Lähemäkeen    134 000
Tilauskuljetusten rajoitus Waltti-kortin avulla      50 000
Lukion säästötavoite    150 000
Kansalaisopiston menosäästö    100 000
Asiointipalvelun siirto kirjastolle    100 000
Suomenniemen ja Otavan kirjastot      50 000
Liikuntapalveluiden menosäästö    100 000
Nuorisopalveluiden menosäästö      30 000
Asto-palvelualueen HTV-säästö    141 429
Naistingin ja rakennuspalv. yhteistyön syventäminen      40 000
Yksityistieavustusten leikkaus    140 000
Leikkaus avustuksista ja kumppanuuksista    573 000
Yhteensä 3 397 500
 

Lisäksi talousarvioraamiin on sisällytetty Palvelut ja tulevaisuus -ohjelman sivulla 30 
esitetyt säästötoimenpiteet, joista tuli laatia tarkempia taustaselvityksiä. Pyydettyjä 
selvityksiä on esitelty kaupunginhallituksen suunnittelukokouksessa 23.5.2022. Näillä 
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talousarvioraamissa huomioiduilla säästötoimilla on alla olevan taulukon mukainen 
toimintakatevaikutus.

Toimenpide €                  
Säästö uimahalleista; toisen lakkautus tai ulkoistus     415 000
Lentokenttäpalveluiden lakkautus tai rahoituspohjan 
laajennus

    350 000

Aluejohtokuntien toimintamallin muutos     110 000
Suomenniemen koulun lakkauttaminen     227 000
Varhaiskasvatuksen muutoksista saatavat säästöt     205 000
Yhteensä  1 307 000
 

Lentokenttään liittyvän säästötoimenpiteen osalta on syytä huomioida, että 
aiemmissa säästöohjelmissa on linjattu 100 000 euron säästöstä lentokentän 
toimintaa tehostamalla vuonna 2023. Tämän säästön vaikutus on eliminoitu 
talousarvioraamin kokonaislaskennasta sillä oletuksella, että edellä olevassa 
taulukossa esitetty lentokenttään kohdistuva, raamiin sisällytetty 
tasapainotustoimenpide toteutuu. Säästöohjelmakokonaisuuden näkökulmasta 
100 000 euron säästö on vaihtoehtoinen ratkaisu lentokenttäpalveluiden 
lakkautukselle.

Palvelut ja tulevaisuus -ohjelmassa muiden selvitettävien asioiden yhteydessä 
(ohjelman s. 29) mainitun ruoka- ja puhtauspalveluiden ulkoistamisen selvittämisen 
osalta on raamivalmistelussa lähdetty siitä olettamuksesta, että Mikkelin kaupunki 
perustaa yhteisen ruoka- ja puhtauspalveluita tuottavan tukipalveluyhtiön Etelä-Savon 
hyvinvointialueen kanssa. Kaupunginhallituksen päätöksen 16.5.2022 § 221 
mukaisesti kaupunki on aloittanut hyvinvointialueen esityksestä mukaisesti 
neuvottelut inhouse-yhtiön perustamisesta hyvinvointialueen kanssa. Sote-
uudistukseen liittyvän lainsäädännön mahdollistaman siirtymäajan turvin ruoka- ja 
puhtauspalveluiden on raamivalmistelussa oletettu toimivan osana 
kaupunkiorganisaatiota vielä ensimmäisen kvartaalin ajan, jonka jälkeen toiminta 
siirtyisi perustettavalle yhtiölle. Neuvottelut ja valmistelutyöt ovat kuitenkin vielä 
kesken eikä lopullisia päätöksiä yhtiön perustamisesta ole tehty, joten tiedot 
tarkentuvat vasta myöhemmin talousarviovalmistelun edetessä.

Toimintakatteen ja tuloksen muodostuminen

Talousarvioraami vuodelle 2023 on tehty ulkoisten ja sisäisten tuottojen ja kulujen 
pohjalta. Sisäisiä eriä tarkennetaan talousarviovalmistelussa syksyn aikana, mutta ne 
eivät luonteensa vuoksi aiheuta muutosta  toimintakatteeseen (sisäisten erien 
vaikutus on aina +/- 0). Talousarvioraamin valmistelun lähtökohtana on ollut vuoden 
2021 tilinpäätös, vuoden 2022 muutettu talousarvio ja toteutumaennuste sekä 
toimialojen tiedossa olevat toiminnalliset muutokset.

Keskeisimpänä kustannusmuutoksena talousarvioraamissa 2023 on huomioitu sote-
uudistuksen johdosta kaupungin käyttötalousmenoista poistuva Essoten 
kuntalaskutus. Vuoden 2021 korona-sotekustannuksia sisältävä kuntalaskutuksen 
toteuma oli 236,4 miljoonaa euroa ja vuoden 2022 talousarviovaraus on 226,7 
miljoonaa euroa, joten kyse on kaupungin talouden kannalta erittäin merkittävästä 
erästä. Myös hyvinvointialueelle siirtyvän pelastustoimen tuotot ja kustannukset 
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poistuvat kaupungin talouden kokonaisuudesta tulevana vuonna. Pienempinä sote-
uudistukseen liittyvinä muutoksina on huomioitu myös mm. työllisyyspalveluista 
hyvinvointialueelle siirtyvät toiminnot ja kaupungin aleneva osuus 
verotuskustannuksista.

Palkkojen osalta on varauduttu 3,2 prosentin korotuksiin vuoden 2021 tilinpäätöksen 
palkkatoteumista laskettuna. Kunta-alan työmarkkinakiistaan ei ole löytynyt vielä 
ratkaisua, joten kyseessä on vasta arvio. Lukuja tarkennetaan tarvittaessa 
talousarviovalmistelun edetessä.

Kaupunginvaltuusto on osana strategisten toimenpideohjelmien hyväksymistä 
linjannut lisäresursoinnista asukas- ja työvoimamarkkinointiin (KV 25.4.2022 § 52, 
elinvoimaohjelman kohta 1.3). Tämä on huomioitu hallinto- ja elinvoimapalveluiden 
raamissa ohjelmakirjauksen mukaisesti 140 000 euron menolisäyksellä.

Vuoden 2023 talousarvioraami osoittaa -123 miljoonan euron toimintakatetta. Raamin 
toimintakate on noin

227,1 miljoonaa euroa pienempi kuin vuoden 2021 tilinpäätöksessä (-350,1 milj.e)
231,4 miljoonaa euroa pienempi kuin vuoden 2022 alkuperäisessä 
talousarviossa (-354,4 milj.e)  ja
228 miljoonaa pienempi kuin vuoden 2022 muutetussa talousarviossa (-351 milj.
e).

Suuri muutos johtuu sote-uudistuksen vaikutuksista.

Kuntaliiton 5/2022 julkaiseman ennakollisen valtionosuuslaskelman mukaan Mikkelin 
kaupungin valtionosuudet vuonna 2023 olisivat yhteensä 12,0 miljoonaa euroa. 
Summassa on huomioitu keväällä 2022 päivitettyjen sote-rahoituslaskelmien mukaiset 
tasauselementit, eli muutosrajoitin (-8,9 miljoonaa euroa, pysyvä 
valtionosuusleikkaus) ja järjestelmämuutoksen tasaus vuodelle 2023 (-3,4 miljoonaa 
euroa, pienenee 15 e/asukas vuodessa, v. 2027 tasaus n. -0,5 milj. euroa jää 
pysyväksi). Alla esitettävässä tuloslaskelmassa valtionosuuksien määräksi on oletettu 
laskelmien mukainen summa 12,0 miljoonaa euroa. Koska sote-rahoituslaskelmat 
ovat vasta alustavia, ovat suuretkin muutokset valtionosuussummassa vielä 
mahdollisia.

Kuntaliiton 4/2022 veroennustekehikko osoittaa vuodelle 2023 noin 133,6 miljoonan 
euron verotuottoja. Luvussa on huomioitu sote-uudistuslaskennan vaikutukset; 
verotuloennusteen kokonaisverotulot ovat vuodelle 2023 noin 44 % pienemmät kuin 
vuodelle 2022. Verotuottojen osalta on syytä huomata, että verotilitysrytmin johdosta 
vuoden 2023 verotulot tulevat sisältämään vielä aiempien vuosien verotilityksiä 
vanhoilla, korkeammilla prosenteilla.

Tilikauden 2023 tulos muodostuu talousarvioraamin osoittaman toimintakatteen ja 
raamin laatimishetken muiden arvioitujen talousnäkymien mukaan seuraavasti 
(tuhansina euroina):

Toimintakate     -123 013
Verotulot      133 586
Valtionosuudet        12 000
Rahoitustuotot ja -kulut, netto          1 850
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Vuosikate        24 423
Poistot       -23 000
Varaukset ja poistoero             160
Tilikauden ylijäämä          1 583
 

Vuoden 2023 ylijäämäisestä näkymästä huolimatta vuoden 2023 tulostaso enteilee 
tuleville vuosille taloushaasteita. Vuoden 2023 verotuloennuste sisältää noin 7–8 
miljoonaa euroa verotilityksiä, jotka tuloutuvat sote-uudistusta edeltäneiden vuosien 
suurempien prosenttien mukaisena. Jotta käyttötalous olisi tasapainoisella pohjalla 
tulevina vuosina verotulojen laskiessa uudelle tasolleen, tulisi vuoden 2023 
tuloslaskelman osoittaa vähintään noin 7 miljoonan euron ylijäämää. Lisäksi tulevien 
vuosien valtionosuustuloihin liittyy edellä kuvatun mukainen lisäleikkauksen ja vuoden 
2023 valtionosuuteen jälkikäteen tehtävän, vaikutukseltaan negatiivisen oikaisun riski 
sote-uudistuksen rahoituslaskennasta johtuen. Lopulliset sote-uudistuslaskennat ja 
siten myös varma tieto tulevien vuosien valtionosuuksien tasosta saadaan vasta 
vuonna 2023.

Vuoden 2023 talousarvioraami vahvistaa lopullisesti näkymän siitä, että kaupunki ei 
kykene kattamaan kumulatiivisia alijäämiä käyttötalouden sopeutustoimilla 
kriisikuntasääntelyn mukaiseen aikarajaan eli vuoden 2023 loppuun mennessä. 
Alijäämien kattaminen edellyttää energiaomaisuusjärjestelyllä tavoiteltavaa 
merkittävää tuloutusta tai muuta vaikutukseltaan riittävän suurta kertaerää. Tulevien 
vuosien käyttötalouden tasapainon kannalta sopeutustoimista tehtyjen linjausten 
noudattaminen ja täytäntöönpano on hyvin tärkeää.

Talousarvioraami on kaupunginhallitukseen nähden sitova talousarvion 
valmistelupohja. Lautakunnat ja johtokunnat valmistelevat vuoden 2023 
talousarvionsa talousarvioraamin mukaisesti. Seuraava talousarviovalmistelun vaihe 
on syksyllä tapahtuva lautakuntien ja johtokuntien talousarvioesitysten käsittely, jonka 
jälkeen koko kaupungin talousarvio tuodaan kaupunginhallituksen ja edelleen 
kaupunginvaltuuston käsiteltäväksi.

Ehdotus
Esittelijä: Timo Halonen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus hyväksyy talousarvioraamin vuodelle 2023 ja valtuuttaa 
talouspalvelut antamaan lautakunnille ja johtokunnille talousarvion valmisteluohjeet.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun pohjalta kaupunginhallitus hyväksyi talousarvioraamin ja 
raamitaulukon esitetyn mukaisin euroin vuodelle 2023 sekä valtuutti talouspalvelut 
antamaan lautakunnille ja johtokunnille talousarvion valmisteluohjeet.

Esityslistatekstissä esitettyjen muutosten osalta päätettiin:

Eero Aho esitti Armi Salo-Oksan kannattamana, että talousarvion yksilöityjen 
toimenpiteiden valmisteluun palataan elokuussa keskeneräisten selvitysten 
valmistuttua ja esittelytekstissä mainitut asiat käsitellään talousarvioprosessin aikana. 
Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava kannatettu 
esitys asian käsittelyn siirtämistä elokuulle ja esitti asian ratkaistavaksi äänestyksellä 
siten, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyn jatkamista tässä kokouksessa 
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äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Eero Ahon esitystä asian käsittelyn siirtämistä 
elokuulle äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä 
annettiin 6 jaa ääntä (Pirjo Siiskonen,  Raimo Heinänen, Pekka Pöyry, Heli Kauppinen, 
Jarno Strengell, Tanja Hartonen), 4 ei ääntä (Armi Salo-Oksa, Eero Aho, Pirkko Valtola, 
Petri Pekonen), poissa 1 (Satu Taavitsainen). Puheenjohtaja totesi, että asian käsittelyä 
jatketaan tässä kokouksessa.

Esittelijä muutti ehdotustaan siten, että säästö uimahalleista 415 000 euroa 
toteutetaan. Puheenjohtaja tiedusteli, voidaanko esittelijän muutosehdotus hyväksyä 
yksimielisesti. Hyväksyttiin.

Petri Pekonen esitti Armi Salo-Oksan kannattamana, että lentokenttää ei lakkauteta. 
Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava kannatettu 
esitys ja esitti asian ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka kannattavat 
esittelijän ehdotusta, äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Petri Pekosen esitystä, 
äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 4 jaa 
ääntä (Pirjo Siiskonen, Raimo Heinänen, Heli Kauppinen, Tanja Hartonen), 6 ei ääntä 
(Pirkko Valtola, Petri Pekonen, Pekka Pöyry, Armi Salo-Oksa, Jarno Strengell, Eero Aho), 
poissa 1 (Satu Taavitsainen). Puheenjohtaja totesi, että Petri Pekosen esitys on tullut 
kaupunginhallituksen päätökseksi.

Petri Pekonen esitti Pekka Pöyryn kannattamana, että aluejohtokuntia ei lakkauteta. 
Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava kannatettu 
esitys ja esitti asian ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka kannattavat 
esittelijän ehdotusta, äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Petri Pekosen esitystä, 
äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 6 jaa 
ääntä (Raimo Heinänen, Heli Kauppinen, Pirkko Valtola, Tanja Hartonen, Eero Aho, 
Jouko Kervinen), 4 ei ääntä (Pirjo Siiskonen,  Petri Pekonen, Pekka Pöyry, Jarno 
Strengell), poissa 1 (Satu Taavitsainen). Puheenjohtaja totesi, että esittelijän 
ehdotus on tullut kaupunginhallituksen päätökseksi. Merkitään, että Petri Pekonen, 
Pekka Pöyry ja Pirjo Siiskonen jättivät eriävän mielipiteen, joka on samansisältöinen 
kuin Petri Pekosen muutosesitys.

Tanja Hartonen esitti Petri Pekosen ja Raimo Heinäsen kannattamana, että 
Suomenniemen koulun lakkauttaminen 227 000 poistetaan kokonaan 
talousarvioraamista vuodelta 2023 ja annetaan koululle jatkoaikaa pari vuotta lisätä 
oppilaita ja tarkastetaan tilannetta uudelleen v. 2024. Annetaan koulun jatkua nyt 
rauhassa ennallaan ilman mitään toimenpiteitä. Toinen vaihtoehto on, että jatkaa ns. 
pienten lasten kouluna. Jatkuminen on selvitettävä kummalla tavalla jatkuu vielä pari 
vuotta. Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu esitys ja esitti asian ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka 
kannattavat esittelijän ehdotusta, äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Tanja 
Hartosen esitystä, äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 4 jaa ääntä (Eero Aho, Heli Kauppinen, Pirkko Valtola, Jouko 
Kervinen), 6 ei ääntä (Tanja Hartonen, Pirjo Siiskonen, Raimo Heinänen, Petri Pekonen, 
Pekka Pöyry, Jarno Strengell), poissa 1 (Satu Taavitsainen). Puheenjohtaja totesi, että 
Tanja Hartosen esitys on tullut kaupunginhallituksen päätökseksi.

Heli Kauppinen esitti Jarno Strengellin kannattamana, että avoimen 
varhaiskasvatuksen muutoksista päätetään, vasta kun lapsivaikutusten arviointi on 
valmis. Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
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kannatettu esitys ja esitti asian ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka 
kannattavat esittelijän ehdotusta, äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Heli 
Kauppisen esitystä, äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 8 jaa ääntä (Jouko Kervinen, Raimo Heinänen, Pirkko Valtola, 
Pirjo Siiskonen, Tanja Hartonen, Eero Aho, Pekka Pöyry, Petri Pekonen), 2 ei ääntä (Heli 
Kauppinen, Jarno Strengell), poissa 1 (Satu Taavitsainen). Puheenjohtaja totesi, että 
esittelijän ehdotus on tullut kaupunginhallituksen päätökseksi. Merkitään, että Heli 
Kauppinen jätti eriävän mielipiteen, joka on samansisältöinen kuin hänen 
muutosesityksensä.

Merkitään, että vt. talousjohtaja Tiia Tamlander selosti asiaa kaupunginhallitukselle.

Merkitään, että Satu Taavitsainen poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn aikana.

Merkitään, että Armi Salo-Oksa poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn aikana ja 
hänen tilalleen kokoukseen saapui varajäsen Jouko Kervinen.

Merkitään, että pöytäkirjantarkastajaksi Armi Salo-Oksan tilalle kokouksen 
loppuajaksi valittiin Eero Aho.

Merkitään, että kokouksessa pidettiin tauko tämän pykälän käsittelyn aikana klo 19.09-
19.25.

Kaupunginvaltuusto, 14.11.2022, § 145

Liitteet
1 Liite Kv 14.11.2022 Talousarviokirja 2023
2 Liite Kv 14.11.2022 Talousarvion 2023 käsittelyjärjestys
3 Liite Kv 14.11.2022 Vanhusneuvoston, nuorisovaltuuston ja aluejohtokuntien 
talousarviolausunnot 2023
4 Liite Kv Äänestysluettelo
5 Liite Kv Äänestysluettelo
6 Liite Kv Äänestysluettelo
7 Liite Kv Äänestysluettelo
8 Liite Kv Äänestysluettelo
9 Liite Kv Äänestysluettelo
10 Liite Kv Äänestysluettelo
11 Liite Kv Äänestysluettelo
12 Liite Kv Äänestysluettelo
13 Liite Kv Äänestysluettelo
14 Liite Kv Äänestysluettelo
15 Liite Kv Äänestysluettelo
16 Liite Kv Äänestysluettelo
17 Liite Kv Äänestysluettelo
18 Liite Kv Äänestysluettelo
19 Liite Kv Äänestysluettelo
20 Liite Kv Äänestysluettelo

Ehdotus
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Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto päättää

1. hyväksyä liitteen mukaisen esityksen Mikkelin kaupungin vuoden 2023 
talousarvioksi ja taloussuunnitelman ohjeellisena vuosille 2023-2026

2. hyväksyä talousarvion määrärahojen, tuloarvioiden sekä toiminnallisten 
tavoitteiden sitovuuden esitetyn mukaisesti.

Päätös
Puheenjohtaja esitti talousarvion käsittelyjärjestyksen hyväksyttäväksi liitteen 
mukaisesti. Käsittelyjärjestys hyväksyttiin.

Talousarvion käsittelyn aluksi kaupunginhallituksen puheenjohtaja, kaupunginjohtaja, 
valtuustoryhmien puheenjohtajat ja nuorisovaltuuston puheenjohtaja käyttivät 
puheenvuorot talousarvio- ja taloussuunnitelmaesityksestä.

Asiassa käydyn keskustelun aikana valtuutettu Juha Ropponen esitti valtuutettujen Olli 
Marjalaakson, Jani Sension ja Anna Reposen kannattamana asian palauttamista 
uuteen valmisteluun seuraavin perusteluin:
"Nyt Valtuustolle esitetyn vuoden 2023 talousarvion alijäämä ilman ylimääräistä 
tuloutusta on -2,3 milj.€. Mikkelin Vesilaitoksen tappio vuoden 2023 talousarvion 
mukaan on noin -3 milj.€, joten vesilaitos vetää koko Mikkelin kaupungin vuoden 2023 
tuloksen miinukselle. Vesilaitos itse arvio, että sen kertyvä alijäämä vuosien 2022-2026 
aikana olisi noin -9,5 milj.€ - eihän tämä tällainen millään sovi.
Kaupungin tuottavuuden osalta ei juurikaan näy merkkejä toiminnan tehostumisesta. 
Henkilökustannukset jatkavat kasvuaan. Tässä tilanteessa meidän tulee löytää keinot 
lisätä toiminnan tuottavuutta ja tehokkuutta.
Muiden kuin vesilaitoksen myyntituottojen osalta kaupunki ei ole budjetoinut kasvua. 
Hinnoittelussa ei ole huomioitu edes inflaatiota, koska vuoden 2024 myyntituotot 
vuoteen 2023 verrattuna kasvavat vain  0,05 % - tällä tavalla menetellen kaupungin 
tulopohja entisestään murenee.
Verotulojen kasvu on alle inflaation, jota ei voida hyväksyä kaupungin tavoitteeksi. 
Ilman kasvua kaupunki kuihtuu. Kasvun aikaan saaminen tulee olla kaikkien meidän 
keskeinen päämäärä ja sen pitää näkyä talousarviossa.
Siirtyvien sote-kustannusten keskiarvo ylittää merkittävästi ministeriön 
valtionosuuslaskennassa käytetyn määrän ja se alentaa Mikkelin peruspalveluiden 
valtionosuutta dramaattisesti - tehdyssä talousarviossa valtionosuus on kuitenkin 
arvioitu liian alhaiseksi.
Rahoitustuotoista puuttuu korkotuotot ylimääräisen tuloutuksen osalta. Tuloutukset 
pitää sijoittaa vaikka määräaikaistalletuksena tai jos lyhennetään lainoja niin sen tulisi 
näkyä korkokulujen alenemisena.
Lainamäärä ylittää Mikkelin strategiassa määritellyn vuoden 2025 tason (6400 €
/asukas) jo ensi vuonna ja se edelleen kasvaa. Näin ei voi jatkua – Mikkeli ”tukehtuu” 
lainoihin.
Talousarvioesityksen mukaan vuoden 2023 tilinpäätöksessä kaupungin 
kumulatiivinen  
alijäämä olisi -7,3 milj.€ ja on alijäämäinen koko suunnitelmakauden, mikä on 
Kuntalain vastaista. Tämä käynnistäisi kriisikuntakriteeristön mukaisen 
arviointimenettelyn. Nyt tehdyn talousarvioesityksen mukaan arviointiryhmä saapuisi 
kaupungintalolle toukokuussa 2024.
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Mikkelin kaupungilla on mahdollisuus torjua arviointimenettely ja saada omin voimin 
talous kuntoon. Tämä edellyttää mm., että kertaluontoisen tuloutuksen 
kokonaissumma on noin 76 milj.€, joka voidaan toteuttaa myymällä kaikki kaupungin 
omistamat Suur-Savon Sähkö Oy:n osakkeet Etelä-Savon Energia Oy:lle. Tällä 
järjestelyllä kaupunkikonserni omistaisi edelleen kaikki energiayhtiöidensä osakkeet ja 
samalla se vahvistaisi ESEn tasetta ja lisäisi sen markkina-arvoa. Talouden oikaisu 
edellyttää myös topakkaa puuttumista mm. aikaisemmin tekstissä mainittuihin ja 
muihin Mikkelin kaupungin taloudenhallinnan ja toiminnan epäkohtiin.
Esitän, että talousarvio valmistellaan uudelleen ja se tuodaan kaupunginvaltuuston 
hyväksyttäväksi seuraavaan 12.joukukuuta pidettävään kokoukseen. Korjatulta 
talousarviolta edellytetään, että taseessa oleva kumulatiivinen alijäämä tulee katettua 
ja tase on ylijäämäinen koko taloussuunnitelmajakson 2023-2026 ajan."

Puheenjohtaja totesi, että on tehty kaupunginhallituksen esityksestä poikkeava 
kannatettu esitys asian palauttamisesta uuteen valmisteluun ja esitti asian 
ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ne, jotka kannattavat asian käsittelyn 
jatkamista tässä kokouksessa äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat valtuutettu Juha 
Ropposen esitystä asian palauttamisesta uuteen valmisteluun äänestävät ei. 
Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 37 jaa ääntä ja 
14 ei ääntä. Puheenjohtaja totesi, että asian käsittelyä jatketaan tässä kokouksessa. 
Liite 4.

Merkitään, että Juha Ropponen jätti asiaan eriävän mielipiteen, joka on 
samansisältöinen kuin hänen muutosesityksensä.

Lisäksi keskustelun aikana esitettiin seuraavaa:

Valtuutettu Juha Ropponen esitti valtuutettujen Satu Taavitsaisen ja Jukka Pöyryn 
kannattamana, että vuoden 2023 talousarviossa hyvinvoinnin ja osallisuuden 
lautakunnan rahoitusta lisätään (35.000 € + 105.000 €) eli yhteensä 140.000 €. 
Tarvittava summa rahoitetaan kasvatus- ja opetuslautakunnan raamin sisältä. 
Lisärahoitus on tarkoitettu Mikkelin teatterin kannatusyhdistys ry:n ja Mikkelin 
musiikkiopiston kannatusyhdistys ry:n vuotta 2023 koskevien avustusleikkausten 
eliminoimiseen.
 
Valtuutettu Pirkko Valtola esitti valtuutettu Jouko Kervisen kannatamana, 
että Otavan lähipalvelukeskuksen sopimus uudistetaan ja talousarvioon 
sopimussummana 7000 euroa.
 
Valtuutettu Laura Hämäläinen esitti valtuutettu Petri Pekosen kannattamana 
seuraavan toimenpidealoitteen: "Lähipalvelukeskuksen toiminnan 
vahvistaminen Otavan lähipalvelukeskuksen toimintaan haetaan vuoden 2023 
aikana malli, jossa haetaan kestävä pohja toiminnan rahoitukselle yhteistyössä 
osuuskunnan kanssa. Esimerkiksi toiminta-avustuksen muodossa rahoitus voisi 
luoda parempaa ennakoitavuutta, vahvistaa kehittämistä ja koko Otavan ja 
lähialueiden hyvinvointia. Otavan lähipalvelukeskus on tärkeä Otavan seudun 
asukkaille ja Otavassa on myös monelle Puulan vapaa-ajanasukkaalle lähin 
asiointipiste. Asiointimahdollisuuksia on oltava koko Mikkelissä. 
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Lähipalvelukeskus kokoaa lisäksi monia eri toimintoja, jotka edistävät 
otavalaisten toimintaa ja hyvinvointia ja Otavan elinvoimaa."
 
Valtuutettu Heli Kauppinen esitti valtuutettujen Satu Taavitsaisen, Arto Seppälän 
ja Jarno Strengellin kannattamana, että avoimesta varhaiskasvatuksesta 
leikataan 122 000 euron sijaan 62 000 euroa. Tarvittava summa lisätään 
talousarvioon (Luku 8.6, sivu 74).
 
Valtuutettu Pirkko Valtola esitti valtuutettujen Jouko Kervisen, Minna Pöntisen, 
Jenni Oksasen, Anna Reposen ja Jani Sension kannattamana Suomenniemen 
koululle varatun määrärahan pienentämistä niin, että koulu toimii kevään ja 
syyslukukaudelle varattu määräraha poistetaan. Suomenniemen koulussa ei 
pystytä nykyisellä oppilasmäärällä (17 oppilasta ja 1-6 luokkaisena) takaamaan 
lapsille nykyaikaista pedagogista oppimisympäristöä ja mahdollisuutta 
kaverisuhteiden luomiseen samanikäisiin lapsiin.
 
Valtuutettu Kirsi Olkkonen esitti valtuutettujen Sami Järvisen, Petri Pekosen, Petri 
Tikkasen, Jaakko Väänäsen, Marita Hokkasen, Pekka Pöyryn ja Jaana Vartiaisen 
kannattamana, että Ristiinaan palautetaan toinen liikuntapaikkahoitaja, 
tarvittava summa lisätään talousarvion raamiin.
 
Valtuutettu Tanja Hartonen esitti valtuutettujen Jaakko Väänäsen, Jani 
Sension, Pertti Karhusen ja Jussi Marttisen kannattamana, 
että orkesterin määräraha puolitetaan, koska se vaatii erilliset toimenpiteet 
ensin ennen mahdollista lakkautusta. Summa vuoden 2023 osalta on noin 500 
000 euroa. Viranhaltijat tarkentavat summaa.
 
Valtuutettu Tanja Hartonen esitti valtuutettujen Jani Sension ja Pertti Karhusen 
kannattamana, että hyvinvoinnin ja osallisuuden lautakunnan 
kumppanuussopimusten määrärahojen leikkausta pienennettiin 20 prosentista 
10 prosenttiin – peruuntunut säästö olisi 221 000 euroa. Esitän, että leikkaus 
palautetaan 20 prosenttiin.
 
Valtuutettu Katriina Janhunen esitti valtuutettujen Satu Taavitsaisen, Tanja 
Hartosen ja Veli Liikasen kannattamana, että lentokentän menoihin vuodelle 
2023 myönnetään 500 000 euron sijaan 275 000 euroa ja lentokenttä 
lakkautetaan mahdollisimman pian (Luku 8.8, sivu 88). Perustelu: Lentokentällä 
ei ole kannattavaa toimintaa eikä se kuulu kaupungin peruspalveluihin.

Merkitään, että valtuutettu Olli Marjalaakso ilmoitti olevansa esteellinen 
(vastuutettu työtehtävä) lentokenttää koskevassa keskustelussa ja poistui 
kokouksesta tämän ajaksi. Ilmoitus hyväksyttiin. Hänen tilalleen kokoukseen 
saapui keskustelun ajaksi varavaltuutettu Paavo Puhakka.
 
Valtuutettu Jaakko Väänänen esitti valtuutettujen Katriina Noposen, Heikki 
Nykäsen, Petri Pekosen, Pekka Pöyryn ja Arto Seppälän kannattamana, 
että yksityistieavustuksiin lisätään 240.000 €. Mikkelin kaupunki käyttää 
verovaroja katujen ylläpitoon noin 22 milj.€ vuodessa. Kaupungin alueella on 
noin 800 yksityistietä noin 2000 km. joiden ylläpidosta vastaa tienosakkaat, 
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kaupunki avustaa kunnossapidosta joka avustus on ollut sama parikymmentä 
vuotta, ja tämän vuoden leikkaus oli 20 % 100000 € Ensi vuodelle tiekunnilla 
peruskunnostushanke päätöksiä on 1,7 milj € joihin mahdollista saada Ely:
keskuksen evustusta 850000 €. lisäksi useilla tiekunnilla on hankesuunnitelmia 
jotka eivät toteudu koska heille on ilmoitettu ettei kannata hakea 
hankeavustusta koska kaupungin avustusmääräraha ei tule riittämään. 
Kaupungin tulee turvata riittävä avustusmääräraha jolloin turvataan hankkeiden 
toteutuminen ja Ely:keskuksen avustukset.
 
Valtuutettu Kati Häkkinen esitti valtuutettujen Heikki Nykäsen, Petri Pekosen ja 
Pekka Pöyryn kannattamana, että aluejohtokuntien toiminta jatkuu ja toiminnan 
määräraha säilyy ennallaan. Tarvittava summa lisätään raamiin.
 
Valtuutettu Sami Järvinen esitti valtuutettujen Minna Pöntisen, Kati Häkkisen, 
Kirsi Olkkosen, Olli Miettisen, Jaana Strandmanin, Tomi Sikasen, Suvi Kähkölä-
Valtolan ja Soile Kuitusen kannattamana, että Mikaelin jäähdytys lisätään 
takaisin investointilistalle vuodelle 2023.
 
Valtuutettu Veli Liikanen esitti valtuutettujen Minna Pöntisen ja Satu Taavitsaisen 
kannattamana, että lentokentän investointeihin ei varata rahaa vuodelle 2023 
eikä sitä seuraaville vuosille, koska lentokenttä tulee lakkauttaa (sivu 117).
 
Valtuutettu Veli Liikanen esitti valtuutettu Minna Pöntisen kannattamana, 
että pyöräilyn ja kävelyn edistämiseen investoidaan (v. 2023) 400 000 euron 
sijaan 600 000 euroa.
 
Valtuutettu Arto Seppälä esitti valtuutettujen Kati Häkkisen ja Jaana 
Strandmanin kannattamana, että sivulta 113 Arvopaperit ja Osuudet poistetaan 
teksti, joka koskee Itärata Oy osakkuutta.
 
Valtuutettu Minna Pöntinen esitti valtuutettu Olli Miettisen kannattamatta, että 
valtuustosalin digitalisaatioon varataan 100.000 euroa.
 

Julistettuaan keskustelun päättyneeksi, puheenjohtaja totesi, että on tehty 15 
kannatettua muutosesitystä, joista kaupunginvaltuuston tulee äänestää.

Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Pirkko Valtolan esitystä (Otavan lähipalvelukeskuksen 
sopimus uudistetaan) äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 38 jaa ääntä ja 13 ei ääntä. Puheenjohtaja totesi, että 
kaupunginhallituksen esitys on tullut kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 5.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Heli Kauppisen esitystä (avoimesta varhaiskasvatuksesta 
leikataan 122 000 euron sijaan 62 000 euroa) äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 27 jaa ääntä, 23 ei ääntä ja 
yksi tyhjä ääni. Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut 
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kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 6.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Pirkko Valtolan esitystä (Suomenniemen koululle 
varatun määrärahan pienentämistä niin, että koulu toimii kevään ja 
syyslukukaudelle varattu määräraha poistetaan) äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 24 jaa ääntä ja 27 ei ääntä. 
Puheenjohtaja totesi, että Pirkko Valtolan esitys on tullut kaupunginvaltuuston 
päätökseksi. Liite 7.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestyksellä siten, että ensin 
äänestetään valtuutettujen Juha Ropposen ja Tanja Hartosen esityksistä. Ne 
jotka kannattavat Juha Ropposen esitystä (hyvinvoinnin ja osallisuuden 
lautakunnan rahoitusta lisätään (35.000 € + 105.000 €) eli yhteensä 140.000 €, 
lisärahoitus on tarkoitettu Mikkelin teatterin kannatusyhdistys ry:n ja Mikkelin 
musiikkiopiston kannatusyhdistys ry:n vuotta 2023 koskevien avustusleikkausten 
eliminoimiseen) äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Tanja Hartosen esitystä 
(hyvinvoinnin ja osallisuuden lautakunnan kumppanuussopimusten 
määrärahojen leikkausta pienennettiin 20 prosentista 10 prosenttiin – 
peruuntunut säästö olisi 221 000 euroa. Esitän, että leikkaus palautetaan 20 
prosenttiin) äänestävät ei ja sen jälkeen voittanut esitys asetetaan 
kaupunginhallituksen esitystä vastaan. Äänestysesitys hyväksyttiin ja 
suoritetussa äänestyksessä annettiin 24 jaa ääntä, 16 ei ääntä ja 11 tyhjää ääntä. 
Liite 8.

Puheenjohtaja totesi, että Juha Ropposen esitys on voittanut ja se asetetaan 
kaupunginhallituksen esitystä vastaan siten, että ne, jotka kannattavat 
kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat Juha 
Ropposen esitystä äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 44 jaa ääntä ja 7 ei ääntä. Puheenjohtaja totesi, että 
kaupunginhallituksen esitys on tullut kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 9.
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Kirsi Olkkosen esitystä (Ristiinaan palautetaan toinen 
liikuntapaikkahoitaja) äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 30 jaa ääntä, 20 ei ääntä ja yksi tyhjä ääni. 
Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut 
kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 10.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Tanja Hartosen esitystä (orkesterin määräraha 
puolitetaan, koska se vaatii erilliset toimenpiteet ensin ennen mahdollista 
lakkautusta) äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 37 jaa ääntä ja 14 ei ääntä. Puheenjohtaja totesi, että 
kaupunginhallituksen esitys on tullut kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 11.
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Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Katriina Janhusen esitystä (lentokentän menoihin 
vuodelle 2023 myönnetään 500 000 euron sijaan 275 000 euroa ja lentokenttä 
lakkautetaan mahdollisimman pian) äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja 
suoritetussa äänestyksessä annettiin 30 jaa ääntä, 20 ei ääntä ja yksi tyhjä ääni. 
Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut 
kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 12.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Veli Liikasen esitystä (lentokentän investointeihin ei 
varata rahaa vuodelle 2023 eikä sitä seuraaville vuosille, koska lentokenttä tulee 
lakkauttaa) äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 30 jaa ääntä, 19 ei ääntä ja 2 tyhjää ääntä. 
Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut 
kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 13.

Merkitään, että valtuutettu Olli Marjalaakso ilmoitti olevansa esteellinen 
(vastuutettu työtehtävä) lentokenttää koskevissa äänestyksissä ja poistui 
kokouksesta näiden ajaksi. Ilmoitus hyväksyttiin. Hänen tilalleen kokoukseen 
saapui äänestyksien ajaksi varavaltuutettu Paavo Puhakka.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Jaakko Väänäsen esitystä (yksityistieavustuksiin lisätään 
240.000 €) äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa 
äänestyksessä annettiin 27 jaa ääntä ja 24 ei ääntä. Puheenjohtaja totesi, että 
kaupunginhallituksen esitys on tullut kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 14.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Kati Häkkisen (aluejohtokuntien toiminta jatkuu ja 
toiminnan määräraha säilyy ennallaan) esitystä äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 35 jaa ääntä ja 16 ei ääntä. 
Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut 
kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 15.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Sami Järvisen esitystä (Mikaelin jäähdytys lisätään 
takaisin investointilistalle vuodelle 2023) äänestävät ei. Äänestysesitys 
hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 10 jaa ääntä, 40 ei ääntä ja 
yksi tyhjä ääni. Puheenjohtaja totesi, että Sami Järvisen esitys on tullut 
kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 16.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Veli Liikasen esitystä (pyöräilyn ja kävelyn edistämiseen 
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investoidaan (v. 2023) 400 000 euron sijaan 600 000 euroa) äänestävät ei. 
Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 46 jaa ääntä 
ja 5 ei ääntä. Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut 
kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 17.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Arto Seppälän esitystä (sivulta 113 Arvopaperit ja 
Osuudet poistetaan teksti, joka koskee Itärata Oy osakkuutta) äänestävät ei. 
Äänestysesitys hyväksyttiin ja suoritetussa äänestyksessä annettiin 31 jaa ääntä, 
17 ei ääntä ja 3 tyhjää ääntä. Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen 
esitys on tullut kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 18.
 
Puheenjohtaja esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka 
kannattavat kaupunginhallituksen esitystä äänestävät jaa ja ne, jotka 
kannattavat valtuutettu Minna Pöntisen esitystä (valtuustosalin digitalisaatioon 
varataan 100.000 euroa) äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja 
suoritetussa äänestyksessä annettiin 27 jaa ääntä, 23 ei ääntä ja yksi tyhjä ääni. 
Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut 
kaupunginvaltuuston päätökseksi. Liite 19.
 
Puheenjohtaja tiedusteli voidaanko valtuutettu Laura Hämäläisen esittämä 
toimenpidealoite hyväksyä yksimielisesti. Ei hyväksytty, joten puheenjohtaja 
esitti asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka eivät kannattava 
toimenpidealoitteen hyväksymistä äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat 
toimenpidealoitteen hyväksymistä äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja 
suoritetussa äänestyksessä annettiin 18 jaa ääntä ja 33 ei ääntä. Puheenjohtaja 
totesi, että valtuutettu Laura Hämäläisen toimenpidealoite hyväksyttiin. Liite 20.
 

Muut kaupunginhallituksen esitykset hyväksyttiin yksimielisesti.

Merkitään, että valtuutettu Satu Taavitsainen saapui kokoukseen tämän pykälän 
käsittelyn aikana klo 14.36  ja samalla varavaltuutettu Reijo Hämäläinen poistui 
kokouksesta.

Merkitään, että valtuutettu Jenni Oksanen poistui kokouksesta tämän pykälän 
käsittelyn aikana klo 13.13 ja saapui takaisin kokoukseen klo 15.17. Hänen tilallaan 
kokouksessa kyseisen ajan oli varavaltuutettu Mali Soininen.

Merkitään, että valtuutettu Jenni Tissari saapui kokoukseen tämän pykälän käsittelyn 
aikana klo 15.55 ja samalla varavaltuutettu Tapani Korhonen poistui kokouksesta. 

Merkitään, että valtuutettu Petri Tikkanen poistui kokouksesta tämän pykälän 
käsittelyn aikana klo 18.55 ja varavaltuutettu Enrique Tessieri saapui kokoukseen klo 
19.10.

Merkitään, että kokouksessa pidettiin tauot klo 14.41-14.50, klo 15.55-16.40 ja klo 
18.55-19.00. 

Merkitään, että äänestysluettelot liitetään pöytäkirjaan. Liitteet 4 - 20.
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Kasvatus- ja opetuslautakunta, 15.12.2022, § 113

Valmistelijat / lisätiedot:
Seija Manninen
Seija.Manninen@sivistys.mikkeli.fi
opetusjohtaja

Liitteet
1 Liite Koltk Lapsivaikutusten arviointi 2022, Suomenniemen koulun mahdollinen 
lakkaaminen ja yhdistyminen Ristiinan yhtenäiskouluun
2 Liite Koltk Kuulemistilaisuuden muistio Suomenniemi 6.10.2022
3 Liite Koltk Adressi Suomenniemen koulun ja kirjaston puolesta

Suomenniemen koulun tulevaisuutta on käsitelty useassa palveluverkkoselvityksessä 
viime vuosien aikana.

Vuonna 2018 valmistuneessa ja kaupunginvaltuustossa käsitellyssä 
palveluverkkoselvityksessä linjattiin, että Suomenniemen koulurakennukseen 
keskitettäisiin Kilikello-päiväkoti sekä alkuopetuksen 1-3 -luokat ja alueen 4-6 -luokat 
ohjattaisiin Ristiinan yhtenäiskouluun. Tämä ratkaisu olisi edellyttänyt koulukiinteistön 
remonttia. Remontin suunnitelma (hinta noin 350 000 euroa) on tehty, mutta asia ei 
edennyt päätöksenteossa.

Kaupunginhallituksen keväällä 2020 nimittämässä Tatu-työryhmässä (Talous ja 
tulevaisuus) esitettiin Suomenniemen koulun lakkauttamista ja yhdistämistä Ristiinan 
yhtenäiskouluun, koska koulun oppilasmäärä on niin pieni ja oppilaat mahtuvat hyvin 
Ristiinan yhtenäiskoulun opetusryhmiin. Vuonna 2022 kaupunginhallituksen 
nimittämä Patu (Palvelut ja tulevaisuus) -työryhmä on edelleen edellyttänyt 
säästöratkaisuja mm. Suomenniemen koulun osalta.

Suomenniemen koulun lakkaamisesta ja yhdistymisestä Ristiinan yhtenäiskouluun 
arvioitu kustannussäästö on noin 214 000 euroa vuodessa (lisääntyvät kuljetuskulut 
on tässä huomioitu). Koulukuljetukset vaativat huolellisen suunnittelun (tänä 
lukuvuonna koulun 17 oppilaasta 14 on koulukuljetusten piirissä). Kuljetukset 
hoidetaan lakisääteisesti myös siinä tapauksessa, jos oppilaat siirtyvät Ristiinan 
yhtenäiskouluun.

Syksyllä 2022 vuoden 2023 talousarviokäsittelyn yhteydessä Suomenniemen koulun 
tulevaisuutta käsiteltiin kasvatus- ja opetuslautakunnassa 20.10.2022 (§ 95), 
kaupunginhallituksessa 31.10.2022 (§ 402) ja kaupunginvaltuustossa. 
Kaupunginvaltuusto myönsi 14.11.2022 Suomenniemen koululle rahoituksen 
kevätlukukauden 2023 ajaksi, mutta ei enää syyslukukaudelle 1.8.2023 alkaen.

Liitteenä lapsivaikutusten arviointi sekä muistio Suomenniemen koululla 6.10.2022 
järjestetystä kuulemistilaisuudesta.

Henkilöstön kuuleminen tapahtui 18.10.2022.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Siekkinen, sivistysjohtaja
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Kasvatus- ja opetuslautakunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että Suomenniemen koulu lakkautetaan ja yhdistetään 
Ristiinan yhtenäiskouluun 1.8.2023 alkaen.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginhallitus, 09.01.2023, § 8

Valmistelijat / lisätiedot:
Seija Manninen
Seija.Manninen@sivistys.mikkeli.fi
opetusjohtaja

Liitteet
1 Liite Kh 9.1.2023 Lapsivaikutusten arviointi 2022, Suomenniemen koulun 
mahdollinen lakkaaminen ja yhdistyminen Ristiinan yhtenäiskouluun
2 Liite Kh 9.1.2023 Kuulemistilaisuuden muistio Suomenniemi 6.10.2022
3 Liite Kh 9.1.2023 Adressi Suomenniemen koulun ja kirjaston puolesta

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Suomenniemen koulu 
lakkautetaan ja yhdistetään Ristiinan yhtenäiskouluun 1.8.2023 alkaen.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 14

Liitteet
1 Liite Kv 23.1.2023 Lapsivaikutusten arviointi 2022, Suomenniemen koulun 
mahdollinen lakkaaminen ja yhdistyminen Ristiinan yhtenäiskouluun
2 Liite Kv 23.1.2023 Kuulemistilaisuuden muistio Suomenniemi 6.10.2022
3 Liite Kv 23.1.2023 Adressi Suomenniemen koulun ja kirjaston puolesta
4 Liite Kv Äänestysluettelo

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että Suomenniemen koulu 
lakkautetaan ja yhdistetään Ristiinan yhtenäiskouluun 1.8.2023 alkaen.

Päätös
Asiasta käydyn keskustelun aikana valtuutettu Raimo Heinänen esitti, ettei 
Suomenniemen koulua lakkauteta. Koska kukaan ei kannattanut Raimo Heinäsen 
esitystä, se raukesi.
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Puheenjohtaja totesi, että kaupunginhallituksen esitys on tullut kaupunginvaltuuston 
päätökseksi.

Lisäksi valtuutettu Kirsi Olkkonen esitti valtuutettujen Pekka Pöyryn, Arto Seppälän ja 
Marita Hokkasen kannattamana seuraavan toimenpidealoitteen: 

"1. Koulukiinteistön tilojen käyttö liikunta-, harrastus- ja kokoontumistilana 
selvitetään pitäjän asukkaille.

2. Koulukyyteihin liittyvien yksilöllisten päätösten teossa otetaan maantieteen lisäksi 
huomioon perheen kokonaistilanne. Kaupunki pyrkii aktiivisesti yhteistyöhön myös 
naapurikuntien kanssa niissä tilanteissa, joissa koulukyytien sekä arjen sujuvuuden 
kannalta järkevintä olisi suuntautua kouluun ko. naapurikunnan puolelle.

3. Kaupunki pyrkii aktiivisesti löytämään ratkaisun Metsätähden tiloissa toimivan 
yhteisöllisen senioriasumisen yksikön ruokapalvelujen turvaamiseksi. Tämä tehdään 
yhteistyössä Suomenniemen tukiasuntoyhdistys ry:n sekä asuntojen vuokraamisesta 
vastaavan Mikalo Oy:n kanssa."

Puheenjohtaja tiedusteli voidaanko valtuutettu Kirsi Olkkosen esittämä 
toimenpidealoite hyväksyä yksimielisesti. Ei hyväksytty, joten puheenjohtaja esitti 
asian ratkaistavaksi äänestämällä siten, että ne jotka eivät kannata 
toimenpidealoitteen hyväksymistä äänestävät jaa ja ne, jotka kannattavat 
toimenpidealoitteen hyväksymistä äänestävät ei. Äänestysesitys hyväksyttiin ja 
suoritetussa äänestyksessä annettiin 29 jaa ääntä, 21 ei ääntä ja yksi tyhjä ääni.
Puheenjohtaja totesi, että valtuutettu Kirsi Olkkosen toimenpidealoitetta ei hyväksytty.

Merkitään, että äänestysluettelo liitetään pöytäkirjaan. Liite 4.

Merkitään, että valtuutetut Kirsi Olkkonen, Petri Pekonen, Pekka Pöyry, Laura 
Hämäläinen, Kati Häkkinen, Marita Hokkanen, Antti Pakarinen ja Pirjo Siiskonen 
jättivät asiasta eriävän mielipiteen, joka on samansisältöinen kuin Kirsi Olkkosen 
esittämä toimenpidealoite. 

Merkitään, että valtuutettu Jatta Juhola poistui kokouksesta tämän pykälän käsittelyn 
aikana ja hänen tilalleen kokoukseen saapui varavaltuutettu Tapani Korhonen.

Tiedoksi
Sivistysjohtaja, opetusjohtaja, Suomenniemen koulun rehtori, Ristiinan 
yhtenäiskoulun rehtori, talouspalvelut
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Kaupunginvaltuusto, § 130,26.09.2022
Kaupunginhallitus, § 372,10.10.2022
Kaupunkikehityslautakunta, § 158,13.12.2022
Kaupunginhallitus, § 13,09.01.2023
Kaupunginvaltuusto, § 15, 23.01.2023

§ 15
Valtuustoaloite tehokkaan ja vaikuttavan energiansäästöohjelman aloittamiseksi Mikkelin 
kaupungin ja sen konsernin toiminnassa

MliDno-2022-5086

Kaupunginvaltuusto, 26.09.2022, § 130

Valtuutettu Satu Taavitsainen esitti 26.9.2022 valtuustoaloitteenaan otsikkoasiasta 
seuraavaa:

"Mikkelin kaupungin v. 2021 tilinpäätöksen mukaan kaupungilla oli sähkökuluja 
yhteensä 3,26 milj. euroa. Ensi vuoden budjettiin ennakkotietojen mukaan joudutaan 
varaamaan noin 10 miljoonaa euroa ja voi olla että jopa enemmän. Nousu johtuu 
kohonneesta sähkön hinnasta. Tämän lisäksi tulee lisäkustannuksia kaukolämmöstä ja 
vedestä, joiden hinnat ovat myös nousseet. 

Nämä miljoonat ovat poissa muusta kaupungin käyttömenoista, kuten esimerkiksi 
perusopetuksesta, varhaiskasvatuksesta, kulttuurista, liikunnasta ja nuorisotyöstä. 
Mielestäni peruspalvelut on toteutettava laadukkaasti, eikä henkilöstöä tule lomauttaa 
säästöjen aikaansaamiseksi, eli mielummin on säästettävä energialaskusta.

Mikkeliläisten kanssa keskustellessa on jo nyt tullut ehdotuksia energian 
säästämiseksi. Kuntalaiset ovat muun ohella ehdottaneet kaupungin työntekijöiden 
etätyön lisäämistä, lämpötilojen alentamista kaupungin kiinteistöissä, joka toisen 
lampun irrottamista kiinteistöissä ja katuvaloissa, aukioloaikojen lyhentämistä tai 
osittain kiinni laittamista sellaisista kohteista, jotka kuluttavat paljon energiaa ja 
valaistuksen laittamista pois päältä nykyistä aiemmin. Kuntalaiset ymmärtävät 
tilanteen ja ovat valmiita joustamaan.
 
Esitän, että Mikkelin kaupunki konserniyhtiöineen tekee hyvin pikaisesti tehokkaan ja 
vaikuttavan energiansäästöohjelman pienentääkseen tulevan talven energiakulujaan. 
Esitän myös, että kaupunki kysyy asukkailtaan ideoita ja ehdotuksia energian 
säästämiseksi.

Mikkelissä 26.9.2022

Satu Taavitsainen"

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.

Merkitään, että kokouksen sihteerinä tämän pykälän ajan toimi kaupunginlakimies 
Tarja Poikolainen.
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Kaupunginhallitus, 10.10.2022, § 372

Ehdotus

Kaupunginhallitus päättää lähettää aloitteen asumisen ja toimintaympäristön 
palvelualueen valmisteltavaksi.

Edelleen kaupunginhallitus päättää, että vastaus aloitteeseen tulee käsitellä 
kaupunginhallituksessa viimeistään helmikuussa 2023.

Päätös
Hyväksyttiin.

Merkitään, että kokouksessa pidettiin tauko tämän pykälän käsittelyn jälkeen.

Kaupunkikehityslautakunta, 13.12.2022, § 158

Valmistelijat / lisätiedot:
Jarkko Hyttinen
jarkko.hyttinen@mikkeli.fi
kiinteistöjohtaja

Valtuutettu Satu Taavitsainen on esittänyt, että Mikkelin kaupunki konserniyhtiöineen 
tekee hyvin pikaisesti tehokkaan ja vaikuttavan energiansäästöohjelman 
pienentääkseen tulevan talven energiakulujaan. Lisäksi on esitetty, että kaupunki 
kysyy asukkailtaan ideoita ja ehdotuksia energian säästämiseksi.

Mikkelin kaupunki on aloittanut järjestelmällisen energiansäästötyön vuonna 2010 
kuntien energiansäästösopimukseen liityttyään. Energianseurantaa, 
energiataloudellisia investointeja ja käytön optimointia on tehty vuosittain 
energiankulutuksen vähentämiseksi. Energiatehokkuussopimukseen ovat liittyneet 
myös Mikalo ja Naistinki.

Kesällä 2022 energiankäytön hillitsemiseen oli asetettava entistä määrätietoisempi 
linjaus valtakunnallisen energiavajeen ehkäisemiseksi sekä kustannusten nousun 
hillitsemiseksi. Tässä yhteydessä hyväksyttiin suuremmat muutokset kaupungin 
kiinteistöjen palvelutasoon ja käyttömukavuuteen. Kaupunginhallitus päätti 
10.10.2022 § 364 Linjaukset energian (sähkö) kulutuksen leikkaamiseksi.

Kaupungin talonrakennuspalvelut on panostanut kuluvan syksyn aikana entistä 
enemmän energiankulutuksen seurantaan ja kulutuksen pienentämiseen. Jo 
päätettyjen toimenpiteiden täytäntöönpanon lisäksi panostukset kohdistuvat paljon 
energiaa kuluttavien rakennusten säätöjen optimointiin sekä tilojen käyttäjien 
opastukseen. Kaupungin henkilökuntaa kannustetaan ilmoittamaan havaitsemistaan 
energiansäästökohteista, jotta kaikki mahdolliset säästötoimenpiteet saadaan 
huomioitua.

Ehdotus
Esittelijä: Jouni Riihelä, kaupunkikehitysjohtaja

Kaupunkikehityslautakunta antaa kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle edellä olevan vastauksen tehtyyn valtuustoaloitteeseen
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Päätös
Hyväksyttiin.

Kaupunginhallitus, 09.01.2023, § 13

Valmistelijat / lisätiedot:
Jarkko Hyttinen
jarkko.hyttinen@mikkeli.fi
kiinteistöjohtaja

Ehdotus
Esittelijä: Janne Kinnunen, kaupunginjohtaja

Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tiedoksi 
kaupunkikehityslautakunnan vastauksen valtuutettu Satu Taavitsaisen 
valtuustoaloitteeseen ja toteaa aloitteen loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Hyväksyttiin.

Kokouksessa pidettiin tauko tämän pykälän käsittelyn jälkeen klo 16.05 - 16.20.

Kaupunginvaltuusto, 23.01.2023, § 15

Ehdotus

Kaupunginhallitus:
Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto merkitsee tiedoksi 
kaupunkikehityslautakunnan vastauksen valtuutettu Satu Taavitsaisen 
valtuustoaloitteeseen ja toteaa aloitteen loppuunkäsitellyksi.

Päätös
Merkittiin ja hyväksytttin.
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§ 16
Ilmoitus Kokoomuksen Mikkelin valtuustoryhmän muutoksesta

MliDno-2021-3076

Kokoomuksen Mikkelin valtuustoryhmä on 16.1.2023 päivätyllä kirjeellä ilmoittanut 
seuraavaa:

Kaupunginvaltuuston on myöntänyt Olli Marjalaaksolle eron kaupunginvaltuuston 
valtuutetun luottamustehtävästä. Samalla Olli Marjalaakso on eronnut Kokoomuksen 
Mikkelin valtuustoryhmästä.
Juha Ropponen on ilmoittanut, että on eronnut Kokoomuksen Mikkelin 
valtuustoryhmästä.

Kokoomuksen Mikkelin valtuustoryhmä muodostuu valtuutetuista sekä viidestä 
ensimmäisestä varavaltuutetusta. Viides varavaltuutettu Juhani Oksman ilmoittaa, että 
on liittynyt valtuustoryhmän jäseneksi. Valtuustoryhmä ilmoittaa, että se on 
hyväksynyt liittymisen.

Valtuustoryhmän nimi on Kokoomuksen Mikkelin valtuustoryhmä

Valtuustoryhmän jäsenet muutosten jälkeen
Valtuutetut
Aho Eero
Härkönen Jukka
Kervinen Jouko
Kähkönen-Valtola Suvi
Miettinen Olli
Oksanen Jenni
Salo-Oksa Armi
Valtola Oskari
Valtola Pirkko
Vuori Juha

Varavaltuutetut (ryhmän jäsenet)
Soininen Mali
Haavikko Harri
Tuunanen Jarmo
Puhakka Paavo
Oksman Juhani

Valtuustoryhmän puheenjohtajisto 2023
Valtuustoryhmä on valinnut seuraavat toimihenkilöt, jotka muodostavat 
valtuustoryhmän puheenjohtajiston:

Puheenjohtaja Armi Salo-Oksa
Varapuheenjohtaja Pirkko Valtola
Varapuheenjohtaja Jouko Kervinen
Varapuheenjohtaja Eero Aho
Sihteeri Oskari Valtola

Päätös
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Kaupunginvaltuusto merkitsi tietoonsa saatetuksi Kokoomuksen Mikkelin 
valtuustoryhmän ilmoituksen.
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§ 17
Valtuustoaloite koskien omien mobiililaitteiden käyttöä Mikkelin peruskouluissa

MliDno-2023-635

Valtuutettu Suvi Kähkönen-Valtola ym. esittivät 23.1.2023 valtuustoaloitteenaan 
otsikkoasiasta seuravaa:

"Lasten kokonaisruutuaikaa on tällä hetkellä hankala seurata. Lapset ja nuoret voivat 
hyvinkin käyttää vuorokaudessa yli 10 tuntia ruudun katseluun. Tätä kertyy kotona, 
matkalla kouluun, tunneilla, opiskellessa, välitunneilla ja ruokapöydässä. Tämä kaikki 
aika on pois normaalista ihmisten välisestä kanssakäymisestä, leikeistä, peleistä, joissa 
opitaan toisen ihmisen kunnioittamista ja huomioista, samalla kun myös fyysisesti 
rasitutaan. Tämä on pois lepoajasta, uniajasta, jota ilman aivot eivät kehity. Käytetty 
ruutuaika on nykyisin todennäköisesti yksi suurimpia syitä kouluissa siihen, että lasten 
keskittyminen on vaikeampaa.

Mobiililaitteiden käyttö on opetussuunnitelmien mukaista opetusta, sitä siis tarvitaan. 
Opetuksessa varmistetaan, että jokainen oppilas omaksuu riittävän kyvyn toimiakseen 
nyky- yhteiskunnassa. Opetuksessa käytetään koulun omia laitteita, koska 
perusopetus on maksutonta. Tietyissä tapauksissa myös omia laitteita on lupa 
käyttää, huoltajan luvalla.

Koulun järjestyssäännöillä ei voida kokonaan kieltää mobiililaitteiden tuomista 
kouluun, mutta säännöillä pystytään rajoittamaan laitteiden käyttöä tuntien aikana. 
Laitteiden häiritsevä käyttö voidaan kieltää järjestyssäännöissä. Välitunneilla käyttöä 
voidaan myös rajoittaa, kunhan oppilaalla on mahdollisuus ottaa yhteyttä huoltajiinsa 
kiireellisessä asiassa tai hoitaa omia henkilökohtaisia asioitaan, joita ei voi siirtää 
myöhemmäksi, toteutustapoja tähän löytyy.

Kaikilla lapsilla on myös oikeus rauhaan oppitunneilla ja kaikilla lapsilla on oikeus 
oppia. Myös opettajilla on oikeus työskennellä rauhallisessa ympäristössä, jossa 
voidaan keskittyä opettamiseen mobiililaitteiden aiheuttaman riippuvuuden ja 
levottomuuden sijaan. Eduskunnan oikeusasiamies on antanut kännyköiden 
poiskeräämiseen ratkaisun v. 2020. Tätä soveltamalla voidaan Mikkelissäkin rakentaa 
rauhallinen kouluympäristö, ilman mobiililaitteita.

Esitämme, että Mikkelissä selvitetään kännykkävapaan peruskoulun mahdollisuus 
oppi- ja välitunneilla ja otetaan se käyttöön.

Allekirjoitus ja nimenselvennös

Suvi Kähkönen-Valtola

Jouko Kervinen, Jenni Oksanen, Pirkko Valtola,
Armi Salo-Oksa, Olli Miettinen, Kati Häkkinen,
Juha Vuori, Jarmo Lautamäki, Anna Reponen,
Liisa Ahonen, Jukka Pöyry, Oskari Valtola,
Juha Ropponen, Jukka Härkönen"

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 18
Valtuustoaloite: Mikkelin liputuskäytännöt

MliDno-2023-636

Valtuutettu Jouko Kervinen ym. esittivät 23.1.2023 valtuustoaloitteenaan 
otsikkoasiasta seuraavaa:

"Mikkelin liputusperiaatteet aiheuttavat jatkuvaa keskustelua. Eri yhteisöt pyytävät 
omien lippujensa nostamista kaupungin salkoon. Erityisesti tätä tapahtuu 
valtakunnallisina tai alueellisina juhlapäivinä. Pride-liputus taitaa olla suurin ja 
tunteikkain tätä aihepiiriä koskeva keskustelu. 

Esitämme, että Mikkelin kaupunki päivittää liputuskäytännöt ottaen huomioon ainakin 
seuraavaa: 

Suomen lippu nostetaan virallisina ja vakiintuneina liputuspäivinä kaupungin 
toimesta ja kustannuksella.
Kaupunki voi hoitaa liputuksen myös sellaisten tapahtumien yhteydessä, joissa 
kaupungilla on merkittävä rooli.
Luodaan yhtenäiset säännöt muihin liputuksiin: Milloin, kenen toimesta, mitä 
lippuja ja kenen kustannuksella. Mukaan otetaan sekä torin että kirjastotalon 
liputuspaikat. Erityisesti otetaan huomioon, että Suomen lipulle annetaan sen 
ansaitsema kunnia ja arvostus.
 

Mikkeli 23.1.2023

Jouko Kervinen

Armi Salo-Oksa, Oskari Valtola, Pertti Karhunen,
Sami Nalli, Juha Vuori, Suvi Kähkönen-Valtola,
Pirkko Valtola, Jenni Oksanen, Jaana Strandman,
Markku Kakriainen, Liisa Ahonen, Jussi Marttinen,
Juha Ropponen, Anna Reponen, Jukka Härkönen"

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 19
Valtuustoaloite: Mikkelin nuorisovaltuustolle myönnetään suora aloitteenteko-oikeus 
kaupunginvaltuustossa

MliDno-2023-637

Valtuutettu Jenni Oksanen ym. esittivät 23.1.2023 valtuustoaloitteenaan otsikkoasiasta 
seuraavaa:

"Nuorisovaltuusto on kunnan oma lakisääteinen toimielin ja suoran aloiteoikeuden 
myöntäminen nuorisovaltuustolle tukee vahvasti kuntalain 26 § henkeä, jossa 
määritellään nuorisovaltuuston vaikuttamismahdollisuuksista. Alle 18-vuotiailla ei ole 
äänioikeutta kuntavaaleissa eikä vaalikelpoisuutta, eivätkä he siten voi äänestää oman 
ikäryhmänsä edustajaa valtuustoon.

Nuorisovaltuusto voi nykyisin kuntalaisaloitteen kautta vaikuttaa, mutta niissä on aina 
riskinä, että aloite jää viranhaltijan pöydälle, kun taas valtuustoaloitteet käsitellään 
aina.

Suora aloiteoikeus kaupunginvaltuustoon tarkoittaa sitä, että nuorisovaltuuston 
laatima aloite käsitellään samassa järjestyksessä kuin muut valtuutettujen tekemät 
aloitteet valtuuston kokouksissa.

Suora aloiteoikeus valtuustoon tarjoaa nuorille väylän vaikuttamiseen ja lisää 
nuorisovaltuuston tekemien aloitteiden vaikuttavuutta ja antaa sen viestin, että 
nuorisovaltuuston ääni halutaan kuulla.

Myös Suomen Nuorisovaltuustojen Liitto (Nuva ry) suosittelee suoran aloiteoikeuden 
käyttöönottoa kaikissa kunnissa ja useat kunnat ovatkin jo ottaneet tämän käyttöön 
(mm. Tampere, Sastamala, Kouvola). Lisäksi useissa kunnissa on vireillä asian käsittely. 

Me valtuutetut esitämme, että Mikkelin nuorisovaltuustolle myönnetään suora 
aloitteenteko-oikeus kaupunginvaltuustossa, ja tämän johdosta hallintosääntöä 
tarkistetaan.

Mikkelissä 23.1.2023

Jenni Oksanen

Armi Salo-Oksa, Jouko Kervinen, Suvi Kähkönen-Valtola,
Hannu Tullinen, Enrique Tessieri, Jaana Strandman,
Juha Vuori, Marita Hokkanen, Anu Kokkonen,
Minna Pöntinen, Jarmo Lautamäki, Katriina Janhunen,
Tomi Sikanen, Heli Kauppinen, Juha Ropponen,
Jussi Marttinen, Laura Hämäläinen, Pekka Pöyry,
Petri Pekonen, Kirsi Olkkonen, Jatta Juhola,
Raimo Heinänen, Anna Reponen, Markku Kakriainen,
Risto Rouhiainen, Antti Pakarinen, Kati Häkkinen,
Pirkko Valtola, Liisa Ahonen, Satu Taavitsainen,
Soile Kuitunen, Oskari Valtola, Jarno Strengell,
Jukka Härkönen"

Päätös
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Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.
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1.  
2.  
3.  

4.  
5.  
6.  
7.  

§ 20
Valtuustoaloite: Mikkelin kaupungin konserniohjeen päivittäminen

MliDno-2023-639

Valtuutettu Anna Reponen esitti 23.1.2023 hänen ja valtuutettu Juha Ropposen ym. 
valtuustoaloitteenaan otsikkoasiasta seuraavaa:

"Kuntalain 47§ mukaan konserniohjeessa tulee antaa tarpeelliset määräykset ainakin:

kuntakonsernin talouden ja investointien suunnittelusta ja ohjauksesta
konsernivalvonnan ja raportoinnin sekä riskienhallinnan järjestämisestä
tiedottamisesta ja kunnan luottamushenkilöiden tietojensaantioikeuden 
turvaamisesta
velvollisuudesta hankkia kunnan kanta asiaan ennen päätöksentekoa
konsernin sisäisistä palveluista
kunnan tytäryhteisöjen hallitusten kokoonpanosta ja nimittämisestä
kunnan tytäryhteisöjen hyvästä hallinto- ja johtamistavasta
 

Mikkelin kaupunginvaltuusto päivitti kokouksessaan 7.6.2021  § 82 konserniohjeen, 
joka korvasi aikaisemman 24.8.2020 § 57  hyväksytyn konserniohjeen.

Viimeaikaiset tapahtumat mm. vesilaitoksen hankintojen hallinnassa ovat osoittaneet, 
että meidän konserniohjeemme ei vastaa kaupungin tarvetta ja sitä tulee jalostaa. 
Erityisesti konserniohjeen luku 4 (Hyvä hallintotapa), joka käsittelee tytäryhteisöjen 
hallituksen/johtokunnan jäsenten valintakriteerejä, vastuita ja velvollisuuksia kaipaa 
erityisesti tarkennuksia. 

Vaalien jälkeen avainpaikkoja täytettäessä jossain määrin ylikorostui tasa-arvolaki ja 
sen ehdoton noudattaminen. Mikkelin kaupunkikonsernin riskienhallinnan kannalta 
on kuitenkin erittäin tärkeää, että jatkossa korostetaan osaamista ja asiatuntemusta, 
kun tehdään henkilövalintoja keskeisiin luottamustehtäviin. Tietenkin kaikki tehdään 
lakeja noudattaen. 

Me Mikkelin Sitoutumattomat valtuustoryhmä ja muut allekirjoittajat esitämme, että 
Mikkelin kaupunki täsmentää kaupungin konserniohjetta ja erityisesti sen lukua 4 
paremmin vastaamaan Mikkelin kaupungin tarpeita. 

Mikkelissä 23.1.2023

Mikkelin Sitoutumattomat valtuustoryhmä
Anna Reponen        Juha Ropponen

Jussi Marttinen, Olli Miettinen, Juha Vuori,
Liisa Ahonen, Satu Taavitsainen, Sami Nalli,
Pertti Karhunen, Jaana Strandman, Raimo Heinänen,
Tomi Sikanen, Tanja Hartonen, Kirsi Olkkonen,
Petri Pekonen, Pekka Pöyry, Pirkko Valtola,
Armi Salo-Oksa, Jenni Oksanen, Suvi Kähkönen-Valtola,
Kati Häkkinen, Antti Pakarinen, Oskari Valtola,
Jukka Härkönen"
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Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 21
Valtuustoaloite Mikkelin lentokentän tulevaisuuden ja rahoituksen varmistamisesta 
toiminnan sopeuttamisen- ja uuden liiketoiminnan avulla

MliDno-2023-642

Valtuutettu Sami Järvinen ym. esittivät 23.1.2023 valtuustoaloitteenaan otsikkoasiasta 
seuraavaa:

"Mikkelin lentokentän tulevaisuutta ja kohtaloa on pohdittu jo moneen otteeseen 
täällä valtuustossa. Nykyinen toiminta lentokentällä ei kata sen kuluja, joten siitä on 
tullut merkittävä kuluerä kaupungille. Tällaisenaan lentokenttää ei kaupungilla ole 
varaa ylläpitää, sillä kaupungin kuluja on saatava leikattua huonon taloudellisen 
tilanteen takia.

Tähän mennessä lentokentästä ja sen tulevaisuudesta on annettu kaksi vaihtoehtoa, 
joista pitäisi valita se parempi. Nämä vaihtoehdot ovat olleet joko lentokentän 
lopettaminen tai sen säilyttäminen ilman merkittävää uutta hyötykäyttöä. Mahdolliset 
tulevaisuuden skenaariot lentotoiminnan elpymisestä uusien sähkölentokoneiden 
myötä, ovat vielä pitkällä tulevaisuudessa. Kuinka pärjäämme siihen asti nykyisellä 
vuosittaisella lentokentän kustannustasolla? Tähän on saatava kolmas ratkaisu.

Ratkaisuksi Perussuomalaiset tarjoavat lentokenttätoiminnan sopeuttamista ja 
kulujen laskua nykytilanteeseen sopivammaksi, kunnes mahdollinen liikennöinti 
lähtee lentokentällä kasvamaan ja tuo lisätuloja. Lentokentän aluetta ja siihen 
valmiiksi rakennettua infrastruktuuria voidaan hyödyntää, jotta alueelle saadaan 
rakennettua uutta liiketoimintaa, joilla katetaan lentokentän kuluja ja luodaan alueelle 
elinvoimaa.

Sopeuttamisen toimet

Mikkelin lentokenttä on ns. toissijainen kansainvälinen lentoasema. 
Kustannukset tällä lentokentällä ovat kuitenkin ensisijaisen kansainvälisen 
lentoaseman mukaiset. Tämä ei ole tarpeen nykyisellä lentokentän käytöllä. On 
mahdollista laskea lentokenttä myös ns. kolmannen tason kentäksi, jolloin sen 
vuotuiset kustannukset laskisivat merkittävästi. Tämä kolmannen tason status 
on mahdollista pitää niin kauan, kunnes lentokentälle tulee enemmän 
liikennöintiä, jolloin siirtyminen toisen asteen kansainväliseen statukseen olisi 
jälleen mahdollista nykyisellä infrastruktuurilla.  Viimevuosien mukainen 
kansainvälinenkin lentotoiminta voidaan nykymääräysten mukaan toteuttaa 
kolmannen tason lentokentälle, eikä Mikkeli vähennä elinvoimaisuuttaan tai 
näkyvyyttään.
Mikkelin lentokentänkin tulee heti liittyä Euroopan laajuiseen liikenneverkostoon 
TEN-T: iin, joka on turvallinen ja kestävä EU:n liikennejärjestelmä ja edistää 
tavaroiden ja ihmisten saumatonta liikkumista EU:n alueella. Liittyminen tähän 
verkostoon on maksutonta ja se toisi Mikkelin lentokentän eurooppalaisten 
lentoliikennöitsijöiden tietoisuuteen ja loisi mahdollisuuksia saada uusia 
käyttäjiä kentälle sekä EU-rahoitusta Mikkelille. Tällä hetkellä lentokentän 
tietoisuus ja näkyvyys kansainvälisille toimijoille on heikkoa.
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Säästöjä on myös mahdollista saada valvonnan sopeuttamisella nykytarpeeseen 
sekä tulevaisuuteen sopivaksi (esim. etävalvonta), sekä mahdollisten 
kenttätoiminnan ylläpidon kulujen kattamista esimerkiksi laskeutumishinnaston 
tarkastamisella.
 

Mikkelin lentokentälle lisää liiketoimintamahdollisuuksia.

Lentokentän toiminnon säilyttäen ja suoja-alueet huomioiden, on mahdollista 
valjastaa lentokentän alueelta noin 32 ha 30 000MWh/v aurinkovoimalaksi. Alueelle 
olisi mahdollista rakentaa 64 000:nnen aurinkopaneelin voimala, jonka teho vastaisi 
noin 2 100:an omakotitalon vuosittaista energiankulutusta. Työllistämisvaikutukset 40 
vuoden aikana tästä olisi pelkästään yläpidossa jo noin 240 henkilötyövuotta. 
Rakennusajan (12kk) työllistävyys voimalalle olisi noin 45 henkilötyövuotta. Epäsuora 
vaikutus rakentamisvaiheesta olisi noin 80–120 henkilötyövuotta. Aurinkovoimala 
kasvattaisi Mikkelin energiaomavaraisuutta ja huoltovarmuutta merkittävästi. Mikkelin 
kaupungin kassavirtaan näin saisimme myös myönteisen kestovaikutuksen.

Me allekirjoittaneet esitämme, että kaupunki selvittäisi aloitteen kuvaamien toimien 
mahdolliset vaikutukset Mikkelin lentokentän osalta.

Sami Järvinen

Jani Sensio, Tanja Hartonen, Tomi Sikanen,
Raimo Heinänen, Jaana Strandman, Jussi Marttinen,
Sami Nalli, Pertti Karhunen, Liisa Ahonen"

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 22
Valtuustoaloite: Laajan Mikkelin kaikki kehitystekijät ja vahvuudet esiin 

MliDno-2023-643

Valtuutettu Laura Hämäläinen esitti 23.1.2023 Keskustan valtuustoryhmän ym. 
valtuustoaloitteena otsikkoasiasta seuraavaa:

"Mikkeli on innostava maaseutukaupunki, jolla on vahva kaupunkikeskusta ja 
omaleimainen paikallinen kulttuuri. Paikallisuus on tärkeää elinvoimaa vahvistava 
tekijä niin yrittäjyyden, kulttuurin kuin palveluidenkin kautta. Mikkeli on kiinnostava 
sekä valtakunnallisesti että kansainvälisesti. 

Mielestämme Mikkelin maaseutupolitiikkaa on vahvistettava. Sujuva arki, yrittämisen 
ja elämisen mahdollisuudet ovat tärkeitä ympäri Mikkelin ja monet Mikkelin 
vahvuuksista nojautuvat paikalliseen luontoon, ruoantuotantoon, metsiin, maaseutu - 
ja matkailuyrittäjyyteen. Mikkelin maaseutu on yksi keskeisistä vahvuuksistamme ja se 
tukee kiinnostavan kaupunkikuvan luomista muun muassa tarjoamalla laadukkaita 
paikallisia raaka-aineita ja Mikkelille selkeää, tunnistettavaa brändiä luonnonläheisen 
arjen kotiseutuna tai matkailukohteena.

Tavoitteemme on oltava, että kaupungin maine on hyvä ja kuntalaiset voivat hyvin, 
sekä se, että Mikkeli houkuttaa uusiakin asukkaita. Panostamme Mikkelissä 
elinvoimaan tunnistamalla vahvuudet ja mahdollisuudet.   

Mikkelin on oltava yrittäjämyönteinen kaupunki, jossa on mahdollisuus menestyä. 
Keskeinen tavoitteemme on yrittäjämyönteisyyden edistäminen. Mikkelin palvelut 
ovat elinvoimatekijöitä. Mikkelissä on oltava laadukkaat, helposti käytettävät ja 
saavutettavat palvelut. 

Koulutus tukee elinvoimaisuutta. Yhdessä rakentamalla ja tekemällä Mikkelistä 
kehittyy oppimisen, tutkimuksen ja korkeakoulutuksen uusi menestystarina.  

Me allekirjoittaneet esitämme:  

Koko Mikkeliä on aktiivisesti markkinoitava hyvänä asuinpaikkana.
Ideoimme ja toteutamme "Tuottajalle kiitos"-tapahtuman paikallisille 
alkutuottajille, jossa kiitämme tuottajia tekemästään työstä, palkitsemme 
toimijoita sekä käymme tuottajien kanssa yhdessä vuoropuhelua ajankohtaisista 
asioista.
Vahvistamme matkailun kehittämisalustaa ja laadimme matkailun 
kasvuohjelman. Vahvistamme, hyödynnämme ja markkinoimme 
kehittämisalustojamme yrittäjyyden sijoittumisalustoina.
Otamme vapaa-ajan asukkaat vahvasti mukaan kaupungin kehitystyöhön. 
Kehitämme koko kaupunkia, siksi laadimme pitäjille sekä kantakaupunkiin omat 
kehittämisohjelmat elinvoimaisuuden lisäämiseksi yhdessä 
kaupunginosaseurojen ja aluejohtokuntien kanssa. 
Vahvistamme työvoiman saatavuutta: osaajia on houkuteltava Mikkeliin ja 
maakuntaan sekä kotimaasta että ulkomailta, unohtamatta kausityövoimaa. 
Tämä tehdään yhdessä Etelä-Savon maakuntaliiton, kuntien, yritysten, 
koulutuksen ja Eloisan kanssa.
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Laadukkaan perusopetuksen ohella kehitämme kunnianhimoisesti Mikkelin 
toisen asteen koulutusta sekä korkeakoulu- ja yliopistotoimintoja yhteistyössä 
yrittäjien ja sidosryhmien kanssa.
Hallituksen tulee käsitellä toimenpide-ehdotukset kevään 2023 aikana.
 

Keskustan valtuustoryhmä 23.1.2023

Kirsi Olkkonen, Petri Pekonen, Pekka Pöyry,
Laura Hämäläinen, Antti Pakarinen, Markku Kakriainen,
Jaana Strandman, Sami Nalli, Pertti Karhunen,
Jarmo Lautamäki, Jaakko Väänänen, Anu Kokkonen,
Marita Hokkanen, Jussi Marttinen, Juha Ropponen,
Anna Reponen, Satu Taavitsainen, Pirjo Siiskonen"

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.

Merkitään, että valtuutetut Soile Kuitunen ja Paavo Barck poistuivat kokouksesta 
tämän pykälän käsittelyn aikana. 
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§ 23
Valtuustoaloite: Mikkeliin tarvitaan uudisrakennus ikääntyvälle väestölle vastaamaan 
kasvavaa palvelutarvetta

MliDno-2023-645

Valtuutettu Arto Seppälä ym. esittivät 23.1.2023 valtuustoaloitteenaan otsikko asiasta 
seuraavaa:

"Etelä-Savossa ikääntyneiden osuus on maan suurin ja väestö jatkaa ikääntymistään. 
Ennusteiden mukaan väestö vähenee muuta maata voimakkaammin. Alueen väestön 
palvelutarve on maan suurimpia, ja suuri sairastavuus haastaa palvelujärjestelmää. 
Etelä-Savossa palvelurakenteen ja siten palvelujen tulee vastata tarvetta, kohdentua 
oikein ja kasvaa vuosittain väestön vanhenemisen myötä.

1.1.2023 voimaan tulleessa lainsäädäntöuudistuksessa parannetaan erityisesti 
sosiaalihuoltolain kotiin annettavia palveluja ja asumispalveluja. Uudistus tuli 
pääsääntöisesti voimaan 1.1.2023 yhtä aikaa sosiaali- ja terveyspalveluiden 
järjestämisen rakenneuudistuksen kanssa. Uudistuksella muutettiin 
sosiaalihuoltolakia ja lakia ikääntyneen väestön toimintakyvyn tukemisesta sekä 
iäkkäiden sosiaali- ja terveyspalveluista (jatkossa vanhuspalvelulaki).

Lain uudistuksen myötä yhteisöllinen asuminen (21 b §) tulee kotiin annettavan ja 
ympärivuorokautisen asumisen väliin. Tätä asumisen palvelua Mikkelissä on 
suhteessa tarpeeseen liian vähän.  Yhteisöllisellä asumisella tarkoitetaan 
Hyvinvointialueen järjestämää asumista esteettömässä ja turvallisessa 
asumisyksikössä, jossa henkilön hallinnassa on hänen tarpeitaan vastaava asunto ja 
jossa asukkaille on tarjolla sosiaalista kanssakäymistä edistävää toimintaa, jota varten 
on tarkoitukseen soveltuvat tilat. Tarvittavat hoiva ja hoitopalvelut järjestetään 
asukkaalle.

Tällä hetkellä varsinaisia yhteisöllisen asumisen paikkoja ei Mikkelin ja koko Etelä-
Savon alueella ole riittävästi vastaamaan kasvavaan tarpeeseen. Jotta 
palvelurakennetta saadaan kevennettyä ja asiakkaiden kevyempään 
asumispalvelutarpeeseen voitaisiin vastata, tulee yhteisöllisen asumisen paikkoja 
lisätä reilusti. Kevyemmän asumispalvelun puuttuminen on johtanut 
ympärivuorokautisen asumisen suureen tarjontaan ja jatkossa voi vaarantaa vaikeasti 
muistisairaiden asiakkaiden pääsyn näihin paikkoihin, joita he tarvitsevat.

Ostopalvelun rinnalla hyvinvointialueen omaa tuotantoa tulee olla riittävästi.

Mikkelin alueella on jo vuodesta 2012 perusteltu useaan otteeseen uuden 
palvelutalon tarvetta. Sitä kasvattaa uuden lainsäädännön muutos ja ikääntyvän 
väestön kasvu. Oman palvelutuotannon lisääminen on olennaista kasvavan 
palveluntarpeen ja asiakaslähtöisyyden näkökulmasta. Tällä hetkellä koko Etelä-Savon 
alueella asumispalvelujen rakenne on painottunut ostopalveluihin (> 60%) ja 
raskaaseen eli ympärivuorokautiseen hoivaan.

Talon tulee olla muunneltavissa, mikäli palveluasumisen tarve muuttuu. Väestön 
ikääntymisen myötä faktaa on se, että niin senioriasumista, yhteisöllistä asumista ja 
muistisairaille ympärivuorokautista asumista ja palvelua tarvitaan enenemässä 
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määrin. Kunnat vastaavat asuntotuotannosta ja tiivis yhteistyö tarpeesta tulee tehdä 
yhteistyössä hyvinvointialueen kanssa. Riittävä omatuotanto ostopalvelun rinnalla tuo 
turvallisuutta. Merkittävä apu tavoitteen saavuttamisessa ja askel kohti ikäystävällistä 
Etelä-Savoa ja hyvinvointialuetta on oikeanlainen palvelurakenne ja asianmukaiset 
tilat, joissa ikääntyneiden on hyvä olla ja henkilöstön hyvä työskennellä. 

Hyväksyntä talon rakentamisesta on käsitelty myönteisesti Mikkelin kaupungin, 
ESSOTEN ja hyvinvointialueen Eloisan hallinnoissa.

Mikkelin kaupungin tulee antaa omistajaohjausta konserniohjeen kautta Mikalo Oy:lle 
uudisrakennuksen käynnistämiseen ja toteuttamiseen nopeasti. Siten 
lähitulevaisuudessa tietoinen ja tavoitteellinen investointi yhteisölliseen asumiseen on 
erittäin ajankohtainen ja perusteltu.

Arto Seppälä (sd)
valtuutettu

Paavo Barck, Enrique Tessieri, Hannu Tullinen,
Jatta Juhola, Soile Kuitunen, Jarno Strengell,
Tapani Korhonen, Petri Tikkanen, Jaana Vartiainen"

Päätös
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen kaupunginhallituksen valmisteltavaksi.
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Kunnallisvalitus
§8, §9, §10, §11, §12, §13, §14

Kunnallisvalitusohje
Tähän päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella.

Valitusoikeus
Päätökseen saa hakea muutosta:

se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun 
päätös välittömästi vaikuttaa , sekä(asianosainen)
kunnan jäsen.

Valitusaika
Kunnallisvalitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.

Valitus on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan viimeisenä 
päivänä ennen valitusviranomaisen aukioloajan päättymistä.

Omalla vastuulla valitusasiakirjat voi lähettää postitse tai lähetin välityksellä. Postiin 
valitusasiakirjat on jätettävä niin ajoissa, että ne ehtivät perille ennen valitusajan 
päättymistä.

 katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, seitsemän Asianosaisen
päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä Käytettäessä tavallista sähköistä tiedoksiantoa . 
katsotaan asianosaisen saaneen tiedon päätöksestä kolmantena päivänä viestin 
lähettämisestä.

ja kuntalain (410/2015) 137 §:n 2 momentissa tarkoitetun kunnan Kunnan jäsenen 
katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua siitä, kun pöytäkirja 
on nähtävänä yleisessä tietoverkossa.

Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen päivä on 
pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, saa 
valituksen tehdä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen.

Valitusperusteet
Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että

päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä,
päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai
päätös on muuten lainvastainen.

Valittajan tulee esittää valituksen perusteet valitusviranomaiselle ennen valitusajan 
päättymistä.

Valitusviranomainen
Kunnallisvalitus tehdään Itä-Suomen hallinto-oikeudelle.

Postiosoite: PL 1744, 70101 Kuopio
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1.  
2.  

3.  
4.  

1.  
2.  

3.  

Käyntiosoite: Minna Canthin katu 64
Sähköpostiosoite: ita-suomi.hao@oikeus.fi
Faksinumero: 029 56 42501
Puhelinnumero: 029 56 42500
Hallinto-oikeuden asiakaspalvelu on avoinna arkisin 8.00–16.15

Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten asiointipalvelussa 
osoitteessa
https://asiointi2.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet.

Valituksen muoto ja sisältö
Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen 
kirjallisesta muodosta.

Valituksessa, joka on osoitettava valitusviranomaiselle, on ilmoitettava:

päätös, johon haetaan muutosta ( );valituksen kohteena oleva päätös
miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan 
tehtäväksi ( );vaatimukset
vaatimuksen perustelut;
mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei kohdistu 
valittajaan.

Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos valittajan 
puhevaltaa käyttää hänen laillinen edustajansa tai asiamiehensä tai jos valituksen 
laatijana on joku muu henkilö, valituksessa on ilmoitettava myös tämän nimi ja 
yhteystiedot. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen vireillä ollessa ilmoitettava 
viipymättä hallintotuomioistuimelle.

Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu osoite, johon 
oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää ( ). Mikäli valittaja on prosessiosoite
ilmoittanut enemmän kuin yhden prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, 
mihin ilmoitetuista osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat.

Valittajan, laillisen edustajan tai asiamiehen on allekirjoitettava valitus. Sähköistä 
asiakirjaa ei kuitenkaan tarvitse täydentää allekirjoituksella, jos asiakirjassa on tiedot 
lähettäjästä eikä asiakirjan alkuperäisyyttä tai eheyttä ole syytä epäillä.

Valitukseen on liitettävä:

valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen;
selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu selvitys 
valitusajan alkamisen ajankohdasta;
asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksen tueksi, jollei niitä ole jo 
aikaisemmin toimitettu viranomaiselle.

Asiamiehen on liitettävä valituskirjelmään valtakirja, kuten laissa oikeudenkäynnistä 
hallintoasioissa (808/2019) 32 §:ssä säädetään.
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Oikeudenkäyntimaksu
Tuomioistuinmaksulain (1455/2015) nojalla muutoksenhakijalta peritään 
oikeudenkäyntimaksu, mikä on määrätty mainitun lain 2 §:ssä. Saman lain 5 §:ssä on 
määräys niistä asioista, joista ei peritä oikeudenkäyntimaksua.

Pöytäkirja
Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Mikkelin kaupungin 
kirjaamosta.

Käyntiosoite: Raatihuoneenkatu 8–10
Postiosoite: PL 33, (Raatihuoneenkatu 8–10), 50101 Mikkeli
Faksinumero: 015 36 6583
Puhelinnumero: 044 794 2033 / 015 1941 (vaihde)
Sähköpostiosoite: kirjaamo@mikkeli.fi

Kirjaamon aukioloaika on maanantaista perjantaihin klo 9-16 ja arkipyhien aattoina 
sekä kesä-elokuussa maanantaista perjantaihin klo 9-15.
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Muutoksenhakukielto
§1, §2, §3, §4, §5, §6, §7, §15, §16, §17, §18, §19, §20, §21, §22, §23

Muutoksenhakukielto
Päätökseen, joka koskee valmistelua tai täytäntöönpanoa ei saa kuntalain (410/2015) 
136 §:n perusteella hakea muutosta.
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